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Példásan teljesítettük feladatainkat
Az  eredményesen zárt gazdasági év után az 1972. évi feladatairól tárgyalt 

a IV-es üzem műszaki konferenciája

IX. ÉVF., 3. SZÄM

Régi igazság, hogy a for
radalmi feladatok forra
dalmárokat nevelnek, akik 
nagy tettek végrehajtására 
képesek. Ez látszólag az 
egyes embertől független 
folyamatnak tűnik, ami így 
is van, de — hogy ezen be
lül ki hallja meg az „idők 
szavát’’ és ki marad követ
kezetes harcosa forradalmi 
elkötelezettségének, — az 
már nagyon is egyéni dolog. 
Napjainkban nem kevés az 
ilyen „hétköznapi” fórra-; 
dalmár, aki ha kell, hős
ként is helytáll, de napja
inkban is élenjárója a tár
sadalmi fejlődésnek. Az 
élet minden területén ott 
vannak, de különösen sűrű
södnek az ilyen típusú em
berek a Munkásőrségben. 
A magyar munkásosztály
nak, a pártnak e fegyveres 
gárdája most ünnepli 15 
éves fennállását, sorai kö
zött számosán találhatók 
olyanok, akik több mint 
fél évszázada elkötelezettjei 
eszménknek, és tömegével 
vannak, akik a felszabadu
lás idejétől fáradhatatlan 
harcosai ügyünknek. Közü
lük egy embert, egy harcos 
kommunistát, Bimbó József 
elvtársat mutatjuk be ol
vasóinknak.

A fővárosban született, de 
sorsa, szüleivel együtt a 
magyar ipar egyik vidéki 
fellegvárába, Miskolcra "ve
tette. Apja vasesztergályos 
volt és valószínűleg tőle 
származik a gépek iránt 
érzett szeretete, amely az 
eszmei hűség mellett másik 
kísérője ma is. Általános 
iskoláinak elvégzésével ő 
is apja szakmáját választja, 
de közben a technikumba is 
beiratkozik, és bányavilla- 
mos-gépészetet tanul. A há
ború utolsó hónapjai bele
szólnak életútjába, fegyve
res „nemzetőr” szolgálatra 
vonultatják be és alakula
tával nyugatra akarják hur
colni.

A szovjet csapatokkal 
csaknem egyidőben vissza
tér Miskolcra, ahol már 
forrongó mozgalmi életet 
talál. Mindig ott dolgozik, 
ahol legnagyobb a szükség. 
Fűtő a Kenyérgyárban, 
mert az élet megindításá
hoz kenyér kell. Nincs 
szén? Leszáll a bányába és 
termel. Közben folytatja 
tanulmányait és 1945. ta
vaszán érettségizik. Ekkor 
lép be a pártba is. 1947- 
ben gyárában vasszerkezeti 
tervező és magánéletében is 
új tervek körvonalai bon
takoznak. Megismerkedik 
élettársával akit később fe
leségül vesz. A fordulat 
éve felejthetetlen életsza
kaszt hoz Bimbó elvtárs 
életébe; Szovjetunióba kül

Pártnapok az 1972-es év gazdasági feladatairól
Február 8-án a bánya

üzemek, február 10-én a 
külszíni üzemek dolgozói 
tartanak politikai pártna
pot az 1972-es év gazdasá
gi feladatairól. A bánya
üzemek pártnapi előadója 
fóka Jenő igazgató elvtars.

ARA 50 FILLÉR

A munkásör
dik műszaki egyetemre, 
ahol korábbi szakmájában 
mérnöki diplomát, tökéle
tes orosz nyelvtudást és 
igaz barátokat szerez.

1953-ban visszajön és 
Budapesten, egy kísérleti 
Intézet munkatársaként töl
ti be felelős szerepkörét. 
Az akkori életritmus nem 
sokáig hagyta a kádereket 
egy helyben, 1954-ben már 
újból Borsodmegyében van 
és a megyei Pártbizottság 
másodtitkárává választják. 
Majd újból szakmai terü
letre kerül. Előbb egy bor
sodi bányaüzemben neve
zik ki műszaki vezetőnek, 
majd 1955-ben alakuló vál- 
latunkhoz küldik, mint fő- 
technológust. Úgy látszik, 
életútja itt tartós maradást 
írt elő, azóta meggyökere
sedett városunkban de ko
ránt sem állt meg előretörő 
mozgása a vállalaton be
lüli életben. Gazdasági 
mozgása ugyan megállapo
dott, mert 1964-től az. Érc
dúsító Üzem vezetője, de 
a mozgalmi életben mindig 
ott van, ahol legtöbbet 
nyújthat a szocialista kö
zösség ügyének.

1956 októberében, amikor 
vállalatunknál is elszaba
dultak a vad indulatok és 
törni, pusztítani kezdtek az 
ellenforradalmi erők, Bim
bó elvtárs elsők között fo
gott fegyvert és egyik ala
pító tagja lett a vállalati 
fegyveres századnak, amely 
előhírnöke a később' orszá
gosan szervezett Munkás
őrségnek. Nappal dolgoztak, 
éjjel fegyverrel a kézben 
őrizték a vállalat berende
zési tárgyait, értékeit. 1958- 
tól állandó tagja a válla
lati párt és végrehajtó bi
zottságának.

Nagy felelősségű és egész 
embert követelő gazdasági 
beosztása mellett, megala
kulása óta parancsnoki be
osztásban szolgál a Mun
kásőrségben, előbb szakasz, 
majd századparancsnoki be
osztásban. Pár éve a zlj. 
törzséhez szólította a kö
telesség, de nem csökkenő 
gonddal, felelősséggel tart
ja szemét most is volt szá
zadán, az urán századon. 
Hogy „felszabaduló” ener
giája most se vesszen el, 
parlagon ne heverjen, el
vállalta a vállalati fúvós- 
zenekar gondozását, patro- 
nálását amire bizony igen 
nagy szükség van és ko
rántsem jelent „formális” 
funkciót. Ennyi gazdasági 
és társadalmi kötelezettsége 
mellett, példás családi élet
re is telik erejéből.

Szokás ilyenkor felsorolni 
a kitüntetéseket. Most el
tekintünk a részletezéstől, 
mert az eddig kapott 9

A külszíni üzemi pártnapi 
előadást Romvári Attila 
igazgatóhelyettes elvtárs 
tartja. A pártnapok helye 
mindkét esetben az igazga
tósági épület nagyterme, 
kezdete mind a két alka
lommal 16 óra.
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KITUNN1ETES
1972. január 27-én a Par

lament Munkácsy termében 
a munkásőrök kitüntetésére 
került sor, amelyen Bimbó 
József elvtárs Vörös Csillag 
érdemrend kitüntetésbe ré
szesült.

A kitüntetéshez gratulá
lunk!

Az ÉDÜ, a megkezdett úton halad tovább
Az 1971-es évben ünne

pelte 10 éves jubileumát az 
ÉDÜ. Az előző években tö
retlen fejlődés jellemezte 
az üzem munkáját, és az 
1971-es év eredményei is 
azt mutatják, hogy az üzem 
vezetősége és kollektívája 
jó úton halad. Moizs Rezső 
elvtárssal, az üzemvezető 
helyettesével beszélgettem 
az 1971-es év eredményeiről 
és az 1972-es esztendő fel
adatairól. Elmondta, hogy 
az ÉDÜ 1971-ben is telje
sítette, illetve 10—12 millió 
forinttal túl is teljesítette 
éves tervét.

Ez az eredmény mutatja, 
hogy az üzem kollektívája 
jól dolgozott, de az is meg
állapítható, hogy az üzem
ben nem mindenki dolgo
zik úgy, hogy eredménye
ink egyre jobbak legyenek. 
Ezen az 1972-es évben ja
vítani kell.

Ez évben az üzemben be
vezették az üzemrészek ön
álló gazdálkodási és elszá
molási rendszerét. Az ön
álló gazdálkodási mód nagy 
sikert aratott, nagyban hoz

zájárult az össz-üzemi ered
mények szép alakulásához. 
Az üzemrészek között 
egészséges verseny jött lét
re a jobb és több eredmény 
kialakításáért, és ösztönöz
te az egyes üzemek veze
tőit és dolgozóit, hogy mun
kájukat szervezetten, jól 
végezzék, mert a többlet
eredmény több forintot is 
hoz.

Az 1972-es évben még 
tovább lehet lépni ezen a 
téren is. Tovább kell szi
lárdítani a munka- és tech
nológiai fegyelmet, a kö
zépszintű vezetés munkájá
nak színvonalát is javítani 
kell.

Üzemünk 1971-ben sza
bad gépészeti és gumis ka
pacitással rendelkezett, így 
a társüzemeknek és külső 
megrendelőknek is dolgoz
tunk. Ezen munkák elvég
zéséből 2,5 millió Ft nye
reségre tettünk szert a be
tervezett 1,4 millióval 
szemben. Szép ez az ered
mény, de még szebbet ér
hettünk volna el, ha a 
munkát szervezettebbé tesz-

számot az üzem a terve
zett szint felett teljesítette, 
amely elsősorban a IV-es 
akna termelésbe való belé
pésével kapcsolatos, előre 
nem látott többletmunkák 
elvégzése miatt vált szük
ségessé. Az üzem baleseti 
mutatói az 1970. évi, igen 
jó eredményekhez viszo
nyítva romlottak valamit, 
de —ennek ellenére, — a 
vállalat által megadott ér
tékhatárok alatt maradtak. 
A beszámoló, a baleseti 
helyzet javítására hívta fel 
az üzem dolgozóinak a- fi
gyelmét, annál is inkább, 
mivel az 1971-es évben be
következett összes halasét 
mintegy fele szabálytalan 
és figyelmetlen munkavég
zés következménye volt, te
hát megelőzhető lett volna. 
Különsen fontos kérdésként 
kell kezelni a szállítási és 
anyagmozgatási balesetek 
további csökkentését, me
lyek arányszáma igen ma
gas.

Az év folyamán igen sok 
feladat várt megoldásra. 
Ezek közül legnagyobb volt 
a két önálló üzem összevo
násának gyakorlati végre
hajtása.' Nagy előkészítést 
és rendkívüli szervezési fel
adatot jelentett a IV-es 
szállítóakna üzembehelye
zése.

A IV-es akna művelési 
körülményei szükségessé 
tették új fejtési rendszerek 
kidolgozását, újtípusú biz
tosító szerkezetek bevezeté
sét, ezek széleskörű elter
jesztését. (Főteszegecs, TH- 
tám, támpillérek és kom
binált pillérek). A dolgozók 
egészségvedelme megköve
telte, hogy új munkaszer
vezést vezessünk be a rob
bantási munkák vonatko
zásában.

Amit javítani kell, 
cs az 1972-es feladatok
Az elmúlt év folyamán 

felköltözött I-es körlet dol
gozói már beilleszkedtek az 
új körülményekbe. Most 
már csak arra kell töreked
nünk, hogy jobb munka- 
szervezéssel, műszaki irá
nyítással, jó anyagellátás
sal, a szállítási és kiszol
gáló dolgozók mukafegyel- 
mének javításával a terme
lési eredményeket a kívánt 
szintre emeljék. A gépé
szet részéről tovább kell 
javítani a termelő-csapatok 
kiszolgálását, illetve meg

szük, a határidőket betart
juk, így bizalmat és még 
több megrendelést szerzünk 
a szabad kapacitás további 
lekötésére.

Az 1972-es tervek elké
szültek, az üzem dolgozó 
kollektívája ezt is igyek
szik eredményesen teljesí
teni. Az idei évben ki kell 
alakulni egy kiforrt tech
nológiának amivel a mély
szinti ércet feldolgozzuk. 
Jó eredményt várunk az 
egyes területekről felszaba
dult műszaki kapacitás 
megfelelő csoportosításától, 
általában a szellemi kapa
citás jobb kihasználásától. 
Az üzem tervei közé tarto
zik, hogy a technológiai 
paraméterek optimális meg
határozására és feldolgozá
sára számítógépet vesz 
igénybe. Igaz, hogy ez költ
ségtöbbletet jelent, de a 
vállalat eddig is, minden 
esetben támogatta az üze
met ésszerű, hasznos kez
deményezéseiben. Biztos, 
hogy így lesz ez ezúttal is.

Mosonyi Jenő

kell gyorsítani a szerelési 
munkák ütemét. Bízunk 
abban, hogy a most alakult 
földalatti lakatos szoc. sze
relő brigád munkája e té
ren eredményes lesz. A fú
rószár ellátás területén je
lentkező probléma megol
dása érdekében a használt 
fúrószárakat összegyűjtjük 
és felújítjuk.

Az 1972-es évi feladatok 
ismertetése során Kerekes 
elvtárs rámutatott arra, 
hogy jóváhagyott terveink 
az elmúlt évinél magasabb 
termelést irányoznak elő, 
amit az üzem, a teljesít
mények megfelelő arányú 
növelésével érhet el.

1972. I. félévében megol
dandó feladatok közé tar
tozik az I-es akna terme
lésének befejezése, vala
mint a IV-es aknánál — 
megfelelő munkahelyek elő
készítése és biztosítása — 
a felköltöző körletek ré
szére. A felköltözést úgy 
kell előkészíteni és végre
hajtani, hogy az termelés- 
kiesést ne okozzon.

Az üzem előtt álló fela
datok ismertetése után ke
rült sor, az éves munkaver
senyben elért eredmények 
alapján, a versenydíjak ki
fizetésére, melynek során 
az élenjáró, és helyezést 
elért szocialista brigádok 
részére 162.000,— Ft-ot osz
tottak ki.

A versenydíjak kifizeté
sét követően számos szocia
lista brigádvezető és rész
legvezető szólt hozzá a be
számolóhoz. Valamennyi 
hozzászólásból az üzem éle
tével való törődés, a hiá
nyosságok megszűntetésé
nek, a feladatok maradék
talan megvalósításának 
akarata csendült ki. A 
hozzászólások előrevetítet
ték a dolgozók egészségvé
delme, a termelékenység 
növelése érdekében megva
lósítandó műszaki feladato
kat. így pl. a fúrási techno
lógia fejlesztése — fúróko
csik alkalmazása — nem
csak termelékenység növe
lést eredményez, de mege
lőzését szolgálja a vibrá
ciós ártalmaknak is.

Termelési vonatkozásban 
felajánlások, versenyválla
lások, párosverseny kihívá
sok hangzottak el a szoc. 
brigádok, körletek részéről. 
Jelenleg folyik a szoc. bri
gádok versenyvállalásainak 
értékelése.

Felhívás
a szocialista brigádokhoz
Külön említést érdemel 

Pál József csapatvezető vá
jár felszólalása, aki terme
lési vállalásain felül olyan 
javaslattal élt az üzem szo
cialista brigádjai felé, hogy 
vállalják állami gondozott 
gyermekek nyaraltatását. 
A nevelőintézetekből 2 
hétre kihozott gyermek — 
mondotta — nemcsak az 
állam nevelési gondjain 
enyhít, hanem részére, ta
lán egy egész életre kiha
tó, felejthetetlen élményt 
jelent a két hét családi 
körben való eltöltésére.

Kerekes elvtárs a hozzá
szólásokra válaszolva hang
súlyozta, hogy az üzemve
zetés, a dolgozók részéről 
felmerült problémákat és 
hasznos javaslatokat ma
gáévá teszi, és azok mielőb
bi megoldására, illetve meg
valósítására törekszik. Meg
állapította, hogy a szocia
lista brigádok aktivitása 
biztató a jövőt illetően, op
timista szemmel tekinthe
tünk az 1972-es évben üze
münkre háruló feladatok 
elé.

Györkös József

Az üzem január 8-án 
tartotta az év első konfe
renciáját, melyen résztvet- 
tek a szocialista brigádok 
vezetői is. Kerekes Jenő 
üzemvezető elvtárs, beszá
molójában értékelte az 
üzem elmúlt évi munkáját, 
ismertette az elért ered
ményeket az üzemrészek
ben, valamint összüzemi 
vonatkozásban. Megállapí
totta, hogy a IV-es bánya
üzem eredményesen birkó
zott meg az 1971. évi fel
adatokkal — melyek rend
kívül bonyolultak voltak az 
összevonás következtében, 
— és 108,4 százalékra tel
jesítette éves termelési ter
vét. A terv sikeres telje
sítése annak köszönhető, 
hogy a kitűzött vájvégi elő
irányzatokat dolgozóink az 
év folyamán túlteljesítették 
így: vágathajtáson 106,9 
százalékra, fejtésben 112,6 
százalékra, bányafúrásnál 
116,0 százalékra, összüzemi 
szinten 107,9 százalékra tel
jesítettük teljesítményter
vünket. örvendetes, hogy 
megfelelően alakultak az 
üzem önköltségi mutatói is.

A teljesítmények 
emelkedésével 

arányosan nőtt
a vájvégi és teljesítmény
bérben dolgozók keresete
összüzemi szinten —1971. 

év folyamán — az üzem a 
tervezett átlagbéren felül, 
a teljesítmény növekedések 
ösztönző bérezésére, illetve 
1,752.000,— Ft teljesítmény
prémiumot fizetett ki. Ez 
lehetővé tette, hogy a Kol
lektív Szerződés alapján — 
a produktív dolgozóknál — 
a bérfejlesztés a teljesít
ményeknek megfelelően 
alakuljon.

Az üzemi tervek teljesí
tésében döntő szerepük volt 
amiért ezúton is köszönetét 
fejezte ki az üzemvezetés. 
Különösen kitűntek az 1, 
2, 4, 8, 11, 12, 14, 20; 21, 
22, 24, 27, 32, 36, 37, 39, 
40 , 41, 42 , 44, 50, 58 és 
64-es szocialista brigádok.

Nagyon sok 
a* kieső müszakszám 

és a „bumli”
A kieső műszakszám a 

tervezetthez viszonyítva 
10.020 műszakkal több volt, 
melyből 2.763 műszak iga
zolatlan mulasztásból adó
dott. A kiszolgáló műszak

magas párt- és kormány 
kitüntetés e nélkül is ön
magáért beszél és csak 
részben fejezi ki azt az 
életfelfogást, amelyet Bim
bó elvtárs élete kézzelfog
hatóan bizonyít a felada
tok vállalása és teljesítése 
terén.

„Mindig a legtöbbet, a 
legnehezebből, a legjob
ban!” Amikor e kérdések
ről faggatjuk és arról, hogy 
hogy bírja mindezeket ener
giával, akarattal, kissé za
vartan, nem kis szemrehá
nyással válaszol; ugyan mit 
túlozunk, hiszen ő semmi 
rendkívülit nem tett, min
den ember azt tette volna, 
és hogy erővel hogy bírja? 
Egy jó szervezőnek min
denre jut ideje és ereje. 
Különben is, ha ő dolgozik, 
nem ér rá elfáradni.

Igen, minden ember ezt 
tette volna, minden ember, 
aki olyan ember és olyan 
kommunista, mint Bimbó 
József elvtárs, aki a zlj. 
ünnepi gyűlésén most kap
ta meg tizedik kitüntetését: 
a Munkásőrség 15 éves 
Szolgálatáért Érdemérmet,; 
valamint pár nappal ké
sőbb a tizeneggyediket, a 
Vörös Csillag Érdemrendet, 
amelyekhez ezúton is szív
ből gratulálunk és kíván
juk, hogy még nagyon sok 
éven át, ne érezzen fárad
ságot ha dolgozik!”
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AZ IFJÚSÁG érdeklődéséhez és PÉNZTÁRCÁJÁHOZ igazodva, több 
MINT HÚSZ ORSZÁGBA ÉS HAZAI TÁJAKRA SZERVEZIK AZ UTAZÁSOKAT

15 éves jubileum
Tizenöt esztendővel ez

előtt született meg az Ex
press Ifjúsági és Diák Uta
zási Iroda. Megalakulását 
a Magyar Forradalmi 
Munkás—Paraszt Kormány 
rendelte el. Másfél évtize
des tevékenysége alatt az 
Express egyre jelentősebb 
részt vállalt és vállal a kül
földi és nemzetközi idegen- 
forgalomban. Munkája ar
ra irányul, hogy tovább 
fejlődjenek, szélesedjenek 
a magyar fiatalok nemzet
közi kapcsolatai, segítsen 
az ifjúság szabadidejének 
kulturált, hasznos eltölté
sében, hozzájáruljon a fia
talok neveléséhez.

Az Express a magyar 
idegenforgalom szervezeté
ben sajátos szerepet tölt be.
Nemcsak utaztat és vendé
geket fogad, hanem minde
nek előtt hazánk és a kül
földi ifjúság közötti barát
ságot erősíti. Programjai-, 
ban baráti találkozók, 
üzemlátogatások, viták sze
repelnek. Céljuk, a lehető 
legkevesebb pénzért, a le
hető legtöbb élményt nyúj
tani. Ha az árakat nézzük, 
akkor megállapítható, hogy 
a szocialista országokba va
ló utak kb. a negyedéoen, 
a tőkés országokba vezető 
utak pedig mintegy felével 
olcsóbbak más magyar uta
zási irodák árainál. Útvo
nalaik és program-válasz
tékuk egyre bővül és ma 
több mint háromszáz uta
zási irodával állnak kap
csolatban. Ausztrália kivé
telével valamennyi földré
szen vannak partnereik.

A feladatok megoldásá
ban jelentős támogatást 
adott a kormány, a KISZ 
Központi Bizottsága, az Or
szágos Idegenforgalmi Ta
nács, valamint a nemrég 
alakult Országos Ifjúságpo
litikai és Oktatási Tanács, 
amely 1971-től kezdődően 
jelentős anyagi hozzájáru
lással is segíti a fiatalok 
turizmusát.

Az Express 1972. évi ki
utazási programjában zöm
mel szovjet, lengyel, cseh, 
német, bolgár, román és ju
goszláv utak szerepelnek 
olcsó pénzért. Utazási le
hetőség van még Olaszor
szágba, Franciaországba,
Ausztriába, Svájcba, Egyip
tomba, Angliába, Svédor
szágba és Finnországba, de 
szerveznek csoportot Dá
niába, az NSZK-ba, Algé
riába, valamint a távoli In
diába és Japánba. Érde
kességként említjük itt, 
hogy IBUSZ szervezésben 
egy japán út 49 000, az Ex- 
pressnél 19 000 forintba ke
rül.

Városunkban az Express- 
nek 5 éve működik önálló 
kirendeltsége. Irodájuk a 
Rákóczi út 39/b alatt ta
lálható. Létszámuk jelen
leg 5 fő és az elmúlt év
ben már voltak idegenve
zetőik is. Ez évben mun
kájukat tovább bővítik. In
dítottak egy idegenvezető
képző iskolát 70 fővel, áp
rilisban lesznek a záróvizs
gák. A jelentkezők 95 szá
zalékban harminc év alat
tiak, zömében diákok. Té
li programjukban — amely 
novembertől februárig tart 
— szerepel „egy hét Buda
pesten” című útiprogram, 
amely egyhetes budapesti 
üdülést jelent az Ifjúsági, 
vagy az Express szállóban, 
színház-, múzeumlátogatás 
és városnézéssel kombinál
va. 568 forintért.

Horváth Jánosné

Minikiállítás Gáspár György munkáiból

Megvalósuló álmok

Új rendszerű polgári védelmi kiképzés
A kormány intézkedései 

alapján a dolgozók polgá
ri védelmi felkészítésében 
az elmúlt években jelentős 
előrelépést tettünk. A 10 és 
15 órás tájékoztató okta
tás eredményeként az üze
mek dolgozói széles kör
ben , általános ismereteket 
szereztek az ön- és segély- 
nyújtásról, a tömegpusztí
tó fegyverek hatásairól, a 
védekezést elősegítő eszkö
zök alkalmazásáról.

Az eddig elért eredmé
nyek megfelelő alapot te
remtettek ahhoz, hogy a 
polgári védelmi kiképzés a 
jövőben kötelező jelleggel, 
új tartalommal és maga
sabb színvonalon történjen.

A kötelező polgári védel
mi kiképzés célja, hogy 
mindenki elsajátítsa a tá
madófegyverek használatá
nak következményeként 
várható veszteségek meg
előzésével, illetőleg csök
kentésével, háborús körül
mények között az életkö
rülményeik biztosításával 
kapcsolatos elméleti és gya
korlati ismereteket.

Az üzemekben szervezett 
kiképzések során az általá
nos ismereteken túl — dif
ferenciáltan — oktatni kell 
a munkahelyi sajátosságok
ból adódó védelmi felada
tokat is. Így különösen:
— a munkakörrel kapcso
latos védelmi rendszabá
lyokat, a különböző intéz
kedésekből (riasztás, kite
lepítés, üzemben való tar
tózkodás stb.) adódó tud
nivalókat és magatartási 
szabályokat;
— dolgozók és anyggi ja
vak védelmét, ezzel kap
csolatos megelőző intézke
dések végrehajtását és a 
védekezés módszereit;
— a tömegpusztító fegyver 
csapásai következményei
nek csökkentését, a terme
lés biztonsága érdekében 
foganatosítandó megelőző 
védelmi intézkedéseket és 
rendszabályokat, illetőleg 
ezek megszervezését, elő
készítését és végrehajtását;
— a háborús termelés so
rán az üzem védelmével 
összefüggő különleges tech
nológiai előírásokkal kap
csolatos ismereteket;
— légitámadás után kiala
kult helyzetben a mentés
sel, mentesítéssel (fertőtle
nítéssel), valamint a ter

melés újbóli megindításá
val kapcsolatos ideiglenes 
helyreállítási feladatokat.

Ezen feladatok megvaló
sítása —• a megfelelő utasí
tások, követelmény-progra
mok alapján — nagy fel
adatot jelent a vállalati és 
üzemi törzseknek. Komoly 
előkészítő munkát és meg
felelő feltételeket kell biz
tosítani ahhoz, hogy az új 
kiképzési ciklus során 1972 
—1975 között tervszerűen, 
zökkenőmentesen folytat-' 
hassuk a dolgozók felkészí
tését.

Fehér László

Mint azt lapunk korábbi 
számában hírül adtuk, Gás
pár György, IV-es üzemi 
dolgozónknak érdekes és 
értékes hobbyja a fa- és 
csontfaragás. Eddigi ma
gánszórakozása az elmúlt 
napokban — egy kicsit 
cikkünk hatására is — ki
tört lakása falai közül, és 
megtörtént az első, közön
ség előtti bemutatkozása. A 
.„minikiállítás”-t a Ságvári 
Művelődési Ház Ifjúsági 
Klubja rendezte meg ja
nuár 20—23 között. A klub
tagokon kívül jelen volt a 
kiállítás megnyitásánál 
Csenkei Éva esztétikus, 
Hornung Lászlóné a kiállí
tás szervezője, Vállalatunk 
Szakszervezeti Bizottságát 
Simon Sándor képviselte.

Az ízlésesen elrendezett 
szobrok időrendi elhelye
zése jól érzékeltette Gás
pár György művészi fejlő
dését. Minden kommentár 
helyett idézem Csenkei Éva 
esztétikus véleményét; ön
magában az a tény is ör
vendetes, hogy egy — pil
lanatnyilag nem hivatásos 
— szobrász munkáit szem
lélhetjük, de méginkább 
bíztató az a kibontakozó 
tehetség, és az az út, amely 
egy fizikai dolgozó hobby- 
jától napjainkig vezetett.

A művész munkáinak két 
szélsőséges pontját a gyö
kérszobrok és a párosított 
szobrok alkotják. A gyö
kérszobrok agyonkompli
kált formája, a talált fa 
szépségét eltüntető túlzott 
megmunkálás torz ered
ményt szült. A párosított 
szobroknál (Bányász, Toldi, 
Kubikosok, Kettős fej, stb) 
azonban jelentkezik a mű
vészi ráhatás és kidolgozás. 
Ezek — kis hibáktól elte
kintve — már alkotásnak 
nevezhetők.

A kritika — elég erős ol
dala mellett is — nagyon

pozitív, hiszen a gyökér
szobrok még a kezdeti lé
péseket jelentik, a párosí
tott szobrok már a közel
múlt termékei.

Simon Sándor elvtárs 
véleményével zárnám is
mertetőmet, aki hasznos 
kezdeményezésnek nyilvá
nította a klub ilyen ren

dezvényeit. Gáspár Györ
gyöt pedig arra búzdította, 
hogy mélyüljön el tovább
ra is ebben a művészetben, 
tanuljon sokat, dolgozzon 
keményen és álmai tovább
ra is sikeres, valós értéke
ket eredményeznek.

Bornemisza József

Mózesné és a brigád
Ügy. újév táján, az esti TV- 

műsor közben — néhány vil
lanásnyi jelenet, majd csyszó: 
„.Jelenidő”. Két nap múlva is
mét pár kocka, aztán újra fel
irat: „Jelenidö”. Mire a néző 
eszmél vége az egésznek. Kér
dik másnap egymástól: mi volt 
az este? - Rejtvény — mond
ja az egyik. - Belgrád jött 
be - Így a másik. Valaki 
mondja — ez valószínű egy új 
film lesz. — Néhány nap múlva 
meg is jelent a mozik műso
rán. így .kezdődött.

Akkor határozta el a II. Rá
kóczi Ferenc szocialista brigád, 
hogy ezt a filmet megnézik. 
Kollektíván. Megnézték! A 
filmnek vége lett, de jöttek a 
kérdések. Talán azért, mert a 
filmben egy kicsit mindenki 
magára ismert. Vitatkoztak, 
fejtegettek, majd úgy döntöt
tek, hogy beszélnek Mózes- 
névéi, ö talán jobban tud
ja?!

Mi tagadás, várták, kíván
csian. Nemcsak Mózes nét, 
de a színésznőt is. Mit fog 
mondani, hogy néz ki az élet
ben — voltak a várakozás kér
dései.

B ó d i s Irén színművész, a 
pécsi Nemzeti Színház tagja, 
Mózes Imre felesége öröm
mel tett eleget az szb és a 
brigád kérésének. Eljött.

Pár üdvözlő szó Peák László 
szb-titkártól, máris a brigádé 
a szó. Jönnek a kérdések. Va
lóban megtörtént? Ki Mózes 
az életben? Vele történt? Kik 
voltak az „igazi” színészek? 
Miért a sok amatőr? - A mű; 
vész válaszol. Csokorba köti 
a kérdéseket, úgy ahogy ösz- 
szetartoznak. És mintha újra 
Mózesné lenne. Üjra átéli. A 
filmben keveset beszélt, ott 
játszott. Egy mozdulattal, egy 
pillantással, egy lépéssel, egy 
kosárral gondolat sorokat mon
dót el, egy ember egész lel
két tárta elénk. Most hallani 
akarják. Talán többet is mond,

mint csak válaszol. Elmosódik 
a határ M ó z e s né és a mű
vész között. — Felnőttek egy
máshoz. Felel a rendező, de 
talán az író helyett is. Szenve
délyesen. — Közben a kávé 
kihűl, nem veszi észre. Senki 
sem veszi észre, hogy már 
mindenki politizál.

Kár, hogy kevesen nézték 
meg - szól az egyik. Jó len
ne, ha sok vezető és aktíva 
is megnézné — szól a másik.

1 A filmben feloldódik a feszűlt- 
I ség Mózes Imre és a bri- 
1 gád között. Miért nem oldódik 
1 fel az igazgató, a párttitkár és 
a brigád között? - Teszik fel 
az új kérdést. És erre már 

! nem is Mózesné, nem <s a mű
vész, hanem talán a párttitkár 
válaszol. („Civilben” a színház 
párttitkára.)
- Több megoldás kínálko

zott, de a nézőre mindegyik 
kényszerként hatott volna. 
Ahány ember, annyi megoldás. 
Válasszon mindenki kedvére. 
De gondolkozzon. És éppen ezt 
akarta az író, a rendező. - 
Hangzik a válasz. Elmond hoz
zá saját élményéből egyet. A 
párttitkáréból.

Sok még a kérdés, meg több 
lenne talán a felelet, de az 
idő kegyetlen, elrepült. Még
is sokat adott. Kérdésben, vá
laszban, vitában egyaránt. Üj 
kérdések is születtek, de ar
ra már idő nincs. Majd leg
közelebb — mondják. És ezt 
hiszik is. Bíznak a legköze- 
lebben.

A raktárvezetők, anyagki
adók búcsúznak a művésztől. 
Ajándékkönyv a színésznek, 
egy puszi a brigádvezetőnek, 
pár sor emlékül a napló nak. 
Kérdezhetné valaki: - Mi volt 
ez? Brigádgyűlés? Színész—né
ző találkozó? Ankét? Tulaj
donképpen mindegyik, de egy 
biztos - ez is jelenidö!

MIÉRT?
Manapság sok szó esik a | 

kulturált szórakozásról. 
Emelkedett életszínvona
lunk, nőttek igényeink. Ke
ressük a kulturált szóra- I 
kozás lehetőségeit. Így van 
ez országszerte és nálunk 
is Üjmecsekalján. Egy új
ságcikkben arról olvasok, 
hogy nincs kihasználva az 
Olimpia „szórakoztató kom
binát”. Miért? Engem is 
foglalkoztatott a kérdés, ez
ért párszor vendége lettem 
a „kombinátnak”. Szemé
lyes élményeim talán vá- I 
laszként szolgálhatnak az 
idézett „miért”-re.

A helyiség zsúfolásig te
le vendégekkel, csak úgy, 
mint az asztalok üres üve
gekkel. Az egyhangú, füs
tös zsivajt most egy ese
mény élénkíti. Egy svájci
sapkás férfi az asztaltól 
felkelvén büszkén végiglejt 
a termen. Szemeiben sötét 
elszántság. Kissé inogva 
bár, de még nem négykéz
láb, szép lassan végigmust
rálja az egész másodosz- 

. tályt. Aztán becélozza a 
ruhatárat. Egy kis tétová
zás, aztán hátra arc!

Vissza az egész! Kevés 
' volt a sör! Lejtés, mustra 
dettó, mint az előbb. A fél 
másodosztály megremeg, 
ahogy leül. Sapka a fejen 
marad. Amúgy, máskülön
ben elegáns. Különösen a 
svájcisapka „villámhárító- 

1 ja”, valamint a köldökig 
I kigombolt, drága ingpuló- 
! ver. Utóbbinak egyetlen 
! szépséghibája, hogy kissé

gyűrött és fénylik a kosz
tól. Rendel. Pincér meg
hajol, később tölt. Sapka, 
kigombolt ipg marad. Inni 
már nem tud. Fél órája 
egy pohár sört szagolgat. 
Elmenni, azt azért még 
nem. Rá van írva az arcá
ra, hogy mélységesen meg
veti e „füstös csehót”, de 
nem megy el, mert nélkü
le aztán a színvonal való
színűleg létrán kapaszkod
na a béka ..., izé, a béká
ra.

Szeme a pohár felett, 
mint búgócsiga tekereg. 
Pincér több ízben arra jár, 
sapka, a kissé lenge öltö
zék — marad.

Zenés étterem, így a ze
nei aláfestés sem hiányzik, 
így könnyebb elviselni is. 
Űjabb zenei aláfestés távo
labbi asztaltól érkezik, 
szép, lila alkoholfelhőbe 
csomagolva. Három úriem
ber igyekszik hangulatot 
teremteni.

„Csak egy asszony van 
a világon ...” Itt viszont 
van bőven. Összejött a vá
ros színe-java. Bányász fi
zetés volt, ma megéri itt 
összecsődülni. Éleslátáso
mat bizonyítja, amit már 
több alkalommal megfi
gyeltem; fizetésnapon több 
az egyedül érkező „hölgy”, 
mint más, szolid kis mun
kanapokon. Mellettem egy 
asztalnál új pulóvert he
lyeztek kilátásba, a höl- 
gyikének. ha ma este „ked
ves” lesz. Ami most rajta 
van, az egy kissé nedves a

BUZADY GYÖRGY

ráöntött félüveg sörtől. Egy 
ölelésnél ügyetlen volt a 
lovag.

írok. A sapkás páciens
nek ez nem tetszik, mert 
kitartóan fixiroz. Mert, 
ugye mit firkál ez itt, mi
ért nem vígad úgy, mint 
a többi drága vendég. Jó 
lesz odébb állnom, mert 
pofon lesz a vége. Fizetek.

Közben megjött a zenekar 
is. Hát, a szünet nem félóra 
volt. Egy kicsit több. Zene, 
zsivaj, káromkodás. Másod- 
oztályú hely Üjmecsekal- 
ján. Búcsúpillantás a sváj
cisapkásra, mintha a vil
lámhárító visszaintene.

Na, helló!

P. L.
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M magánautozas történelméből
A MÚLT

Az, aki figyelemmel kí
séri a magánautózás törté
nelmét Magyarországon, 
semmiképpen nem feled
kezhet meg arról, hogy 
1970-ben volt háromne
gyedszázados jubileuma an
nak, hogy megjelent Ma
gyarországon az első ma
gánautó. Hatsek Béla mű
szerész 1895-ben Daimler- 
Benz típusú autót szerzett 
magának. Az autó abban 
az időben még nem az autó 
nevet viselte, hanem csak 
afféle ló nélküli kocsinak 
számított.

Az autók körül nagy vi
ták indultak meg. Az em
berek többsége nem jósolt 
nagy jövőt az új talál
mánynak. Az igazsághoz 
tartozik, hogy az új talál
mány csak Magyarországon 
számított újnak, mert a 
magyarországi megjelenése 
előtt .tíz évvel, 1885-ben 
megtette a világ első mo
torkocsija a próbaköröket 
gyárának udvarán.

A világ első motorkocsi
ját, feltalálója Daimler- 
Benz — tréfásan — „Ben
zinéinek nevezte el. Benz 
kocsija — mintegy jelezve 
számos kései utódjának 
szomorú sorsát —• az el
ső próbaúton összetört. A 
balsikerrel járó próbaút 
azonban nem vette el az 
úttörők kedvét. Eleinte 
ugyan göröngyös úton, de 
kezdetét vette a gépkocsik 
különböző márkáinak fel
találása, illetve gyártása. 
HATSEK KOCSIJÁTÓL 
napjainkig

Míg mások az autó jö
vője felett vitatkoztak, 
Hatsek Béla szerzett egy 
autót magának és ezzel 
kezdetét vette a magyar 
automobilizmus története. 
A derék műszerész rend
kívül nagy anyagi áldoza
tot hozott az autózásért. 
Bár nem sok öröme tellett 
benne, mert a közönség ve
szedelmes jószágnak bélye
gezte kocsiját. Hatsek sok 
szemrehányást kapott, hogy 
felesége és családja életét 
is kockáztatja az életveszé
lyes alkotmánnyal. Egyko
ri tudósító szerint az autó 
óránként .,15 kilométeres 
rohanásánál csak veszettül 
lődöző hangja volt na
gyobb, mellyel általános 
riadalmat keltett a konfli
sokhoz szokott polgárság és 
a megvadult lótársadalom 
körében”.

Hatsek később megpró
bálkozott egy autóbuszjá
rat indításával, de abba is 
belebukott. Erre leállította 
az autót, hagyta megrozs
dásodni és levonta azt, a 
ma sem cáfolt tanulságot, 
hogy szegény embernek 
nem való autó.

Hazánk második kocsitu
lajdonosának —■ Törley Jó
zsef pezsgőgyárosnak —.vi
szont bőven volt pénze. 
Még arra is futotta, hogy 
az ország első gépkocsive
zetőjét — Kalmár Józsefet 
— fizesse.

Törley példáját sorra 
kezdték követni a nagy
pénzű emberek és í"v — 
bár lassan —• de szaporod
tak Magyarországon a gép
kocsik. 1910-ben mintegy 
937 személyautó közleke
dett Magyarország útjain. 
Ezt követően a fejlődés üte
me valamelyest növekedett. 
1914-ben már 2877-re emel
kedett a gépkocsi állomány.

Később az első és má
sodik világháborúk okozta 
károk és utóhatásaiktól 
függően, hol emelkedett, 
hol csökkent a gépkocsik 
száma. Ennek érzékelteté
sére két számot említek: 
1938-ban 14 ezer magántu
lajdonban levő személy-

gépkocsit tartottak nyilván 
és ezzel szemben 1953-ban 
1623-at.

A magánautók számának 
komolyabb emelkedése 
1957-től vette kezdetét, 
ugyanis 1966 végére már 
100 ezer autó szerepelt a 
nyilvántartásban. Különö
sen megnövekedett a fejlő
dés üteme az utóbbi öt év 
alatt. Napjainkban minte"” 
250 ezer magántulajdonban 
levő személygépkocsi vesz 
részt a közúti közlekedés
ben.
mit ígér a jövö?

Jelentős fordulatot je
lent a 120 ezer Zsiguli. A 
jövőt illetően legnagyobb 
szállítónk a Szovjetunió 
lesz. A Szovjetunió új öt
éves tervére vonatkozó 
irányelvek szerint — ame
lyet a XXIV. kongresszus 
vitatott meg és hagyott jó
vá — 1975-re évente több 
mint kétmillió gépkocsit ál
lít elő. Ennek csaknem fe
le személyautó lesz.

Hazánkban a negyedik 
ötéves terv végén már 
120 ezer Zsiguli személy- 
gépkocsi fog közlekedni. A 
Szovjetunión kívül a töb
bi szocialista ország is fo
kozza a személygépkocsi 
gyártását. Az egyenletes 
fejlődés különösen szép 
eredményeket ígér az NDK, 
Csehszlovákia és Lengyel- 
ország vonatkozásában.

A Szovjetunióval és más 
szocialista országgal kötött 
szerződéseink alapján, 1975 
végére 300 ezer személy- 
gépkocsira növekszik a ma
gánautók száma Magyar- 
országon.
AZ AUTÓK 
NEGATIV HATÄSAI 

Az ember, ki a történe
lem során sokszor nehéz 
körülmények között, saját 
élvezetére és kényelmére 
megteremti a gépjárművet, 
az egyik oldalon sietteti an
nak nagyszámú szaporodá
sát, a másik oldalon pedig 
szorongva figyeli negatív 
hatásait.

Az autók által okozott 
füst, zaj és baleset okozta 
ártalmak közismertek, és 
nem lehet szemethunyni e 
problémák felett. Különö
sen nem, ha figyelembe 
vesszük azt a tényt, hogy 
az 1971-es esztendő megte
remtette Európa betegségei
nek legszomorúbb statiszti
káját. Európában 1971-ben 
több mint 100 ezer ember 
esett áldozatául a közúti 
közlekedésnek. Kontinen
sünkön ilyen nagy számú 
áldozatot történelmünk so
rán még egyetlen járvány 
sem követelt. E járvány 
Magyarországot, sőt me
gyénket sem kerülte el. Ba
ranya megyében 1971. év
ben 1308 közlekedési bal
eset történt. A balesetek 
következtében 63 ember 
meghalt, 448 súlyos, 802 
pedig könnyű sérülést szen
vedett.

1972. február 1-től kez
dődően 12 részből álló so
rozatot indítunk, mely so
rozatban fel kívánjuk dol
gozni a közúti közlekedés 
legjellemzőbb baleseti prob
lémáit. A sorozat keretein 
belül szólni kívánunk a 
megye közúti közlekedési 
baleseteinek alakulásáról, 
azok okairól és a balesete
ket okozó emberekről, mint 
szubjektív tényezőkről, il
letve a közlekedési morál
ról.

Annak reményében, hogy 
sorozatunk elismerést és 
érdeklődést vált ki olva
sóink köréből, jelentjük be 
a sorozat első részét, mely
nek címe „Gyorshajtás és 
következményei”.

T. S.

A képen Baranya megye egyik legöregebb személy- 
gépkocsija látható. MG gyártmányú és 1929-ben gyár
tották. Jelenleg Tóth János pécsi lakos tulajdonában 

van. (A kocsiban a tulajdonos foglal helyet.)

Miről ír a Pártélet?
A folyóirat januári szá

mában Nyers Rezső elv
társ, a KB titkára válaszol 
az 1972. évi gazdasági fel
adatokkal kapcsolatos kér
désekre. Részletesen foglal
kozik a beruházási prob
lémákkal, ismerteti az 
1972-es év életszínvonal
politika jellemzőit. A fel
adatokkal kapcsolatban fel
hívja a pártszervezeteket, 
hogy saját területükön 
szorgalmazzák a fejleszté
si eszközök gazdaságosabb 
felhasználását, legyenek

Verseny felhívás
A HIEV ni. számú bánya

üzem ll-es fejtési csapata fel
hívással fordul a vállalat ösz- 
szes fejtési csapatához, hogy 
a IV. ötéves terv ránkesö ré
szének, valamint az üzemi és 
vállalati tervfeladatok mara
déktalan teljesítése érdekében 
bontakoztassunk ki olyan mun
kaversenyt, amely biztosítéka 
lehet célkitűzéseink valóravál- 
tásának.

A magunk részéről a verseny 
sikere érdekében az alábbiakat 
vállaljuk:

1. Termelési tervfeladataink
nak 110 százalékos teljesítése, 
melyet ésszerű munkaszerve
zéssel, a technológiai fegye
lem betartásával érünk el.

2. A munkahelyre tervezett 
fejtési ércminőséget 5 száza
lékkal javítjuk.

3. Vállaljuk, hogy technoló
giai hiányosságból balesetünk 
nem lesz. Ennek érdekében a 
csapat két tagja munkavédel
mi-őrként tevékenykedik.

kezdeményezők a munka- 
és üzemszervezésben fellel
hető tartalékok feltárásá
ban és hasznosításában.

A KB fontos határozatát 
is közli a lap. Az egyik a 
szocialista munkaverseny 
mozgalom továbbfejleszté
séről, a másik a vállalati 
üzem- és munkaszervezés 
korszerűsítéséről szól.
Mindkét határozat a szo
cialista építő munka to
vábbi eredményességét kí
vánja előmozdítani.

J. K.

4. Szakmai fejlődésünk biz
tosítása érdekében csapatunk 
valamennyi tagja szakmai to
vábbképzésen vesz részt, s vál
lalja, hogy eredményes vizsgát 
tesz. Politikai továbbképzésünk 
érdekében egyénileg teszünk 
megfelelő vállalást.

5. Vállaljuk, hogy patronál
juk az Acsády utcai bölcsődét, 
valamint az üzemben, szemé
lyenként 10-10 óra társadalmi 
munkát végzünk.

6. Csapatunk családos tagjai 
vállalják, hogy egy állami gon
dozott gyermeket négy hétig 
vendégül látnak.

Felhívjuk a vállalat vala
mennyi fejtési csapatát, csat
lakozzanak felhívásunkhoz, 
hogy eredményesen zárhassuk 
az 1972-es gazdasági évet!
A 14-es fejtési csapat nevében:

TOTH JANOS 
csapatvezető vájár

A szocialista gondolkodásmód tükröződése

Több éves gazdasági és 
társadalmi eredmények azt 
bizonyítják, hogy a brigád
mozgalom fontos tényező a 
dolgozók- szocialista tuda
tának, gondolkodásának 
formálásában, a nemes em
beri tulajdonságok fejlesz
tésében. A dolgozók szó- 
használatában polgárjogot 
nyert a szocialista ember
típus jelző. Ez sokszor ösz
tönös, máskor tudatos do
log. Érzik az emberek, hogy

Kétszakos termelés — humánum, plusz hatékonyság

A szervezés problémái Bakonyán
A II. üzem a tervek sze

rint február elsejével áttér 
a kétszakos termelésre. 
Alapos szervezőmunka elő
zi meg a startpisztoly dör
renését. A felmérések, 
elemzések azt mutatják, 
hogy az átszervezésen nyer
ni fognak a dolgozók, és 
nyerni fog az üzem is.

Az üzemi párt-vb foglalt 
először állást a kétszakos 
termelés bevezetése mel
lett, célként jelölve meg 
az üzemben tartózkodás 
idejének lerövidítését és az 
éj jeles munka kiküszöbö
lését. A gazdasági vezetés 
e célok feltétlen helyeslé
se mellett, gazdasági elő
nyöket is vár az új mun
karendtől. Mindenekelőtt 
az elégtelen létszám haté
konyabb felhasználását.

A kívülálló egy ilyen át
szervezésnek csak az ered
ményeit látja. Azt, hogy 
mennyire sikerült. És fő
leg azt, hogy neki, sze
mély szerint jó-e, vagy 
sem. A szervezők a kollek
tív érdekeket tartják szem 
előtt. Valóságos háditerv 
készül. Új munkarend, 
amely gyökeresen megvál
toztatja a munkásszállítást, 
a fürdés, étkezés, csapatte
lepítés, bányaszállítás, iro
dai munkabeosztás eddigi 
rendjét. Ennek kidolgozá
sánál szem előtt tartják az 
eltérő érdekű dolgozók vé
leményét.

A maximális előnyöknek 
kell érvényesülniük mini
mális hátrányok mellett. 
Fél órával lerövidül az 
üzemben töltött idő. Csu
pán minimális szállító és 
karbantartó létszám -dolgo
zik majd éjjeles szakban 
is. Az üzem új munkarend
je egészségesebb életrend 
kialakítását teszi lehetővé 
a kollektíva zöme számára. 
Vájvégen létrejönnek a 
szervezettebb, hatékonyabb 
munka feltételei. Olyan elő
nyök ezek, amelyek érdeké
ben egészséges kompro

misszumot lehet és kell is egységgé kovácsolódott.
kötni a még vitás kérdé
sekben.

Melyek ezek? Az például, 
hogy kétszakos munka
rendben — ha a szakbeosz
tás változatlan — az egyik 
szak jól jár a szabadszom
batokkal, a másik rosszul. 
Annak a szaknak például, 
amelyik szabadszombaton 
héten délelőttösként kezd, 
egész évben, minden ilyen 
héten közel 70 órás sza
badideje lenne. A másik 
szaknak 15 órával keve
sebb. Igaz, hogy ez a szak 
összesített szabadidőben 
nem vészit, hisz a nem sza
badszombatos heteken ne
ki lesz 15 órás többlete. 
De azoknak, akik távolabb
ra szoktak utazni, ez a kü
lönbség tartós előnyt, vagy 
hátrányt jelenthet.

Ezt a szakok időn
kénti cseréjével lehet ki
egyensúlyozni. Hogy ez a 
csere félévenként, havon
ta, vagy kéthetenként tör
ténjék-e, olyan alternatívá
kat jelent, melyek közül 
a választást, az üzem veze
tősége közvetlenül a dol
gozói kollektívára szándé
kozik bízni.

A másik probléma a 
csapatvezetők telepítésénél 
jelentkezik. Az már eldön
tött kérdés, hogy a csapat- 
vezető a jövőben „szakba 
jár” majd. Eldöntetlen, 
hogy a telepítés 6 plusz 
egy, vagy 6 fős legyen-e, 
a 6 főben a csapatvezető
vel. A közvéleménykutatás 
tapasztalatai szerint a dol
gozók az utóbbi változatot 
részesítik előnyben.

Voltak, akik lebecsülték 
az érintett dolgozók közé
leti érettségét, s jelentős 
ellenállást vártak. Ezeket 
meglepi most az a megér
tés, ami a kollektív érde
kek iránt általánosan ta
pasztalható. A bakonyai 
törzsgárda a sikerekben és 
kudarcokban bővelkedő 
másfél évtized alatt szilárd

Ezekre és a többi rész- 
problémákra a január 27-i 
szakszervezeti tanácsülés 
volt hivatott végleges meg
oldást keresni és találni.

A „kollektív bölcsesség” 
felhasználása, az üzemi de
mokrácia eleven erőinek 
hasznosítása jellemzi az 
előkészítés időszakát. A ki
tűzött célokat maradékta
lanul megvalósítja a veze
tés és a kollektíva ewre 
erősödő, demokratikus
együttműködése.

dr. Tóth Ferenc

a szocialista társadalom 
építőinek természetével, tu
lajdonságaival nem férnek 
össze a régi rendtől örö
költ, vagy a mai kapitalis
ta környezet hatását tük
röző tulajdonságok. A szo
cialista embert nem az ön
zés, magábazárkózás jel
lemzi, hanem a kollektív 
érzés, a társadalom érde
kének szolgálata. Felelősség 
az egymás életéért, jövőjé
ért. Felelősség a végzett 
munkáért.

A szocialista brigádtagok 
tevékenységében és törek
véseiben ezek a tényezők 
megtalálhatók. Sajnos, sok
szor az is kitűnik a nap
lóból, hogy vannak olyan 
brigádok is, melyek a „szo
cialista módon élni” válla
lást csupán formálisan ér
telmezik.

Most, amikor a vállalá
sokat készítjük, terjedjen 
ki erre is a figyelem. A 
„szocialitsa módon élni” 
vállalásoknak értelmet kell 
kapni. Ne csak a vállaláso
kat. hanem a teljesítéseket 
is rögzítse a brigádnapló. 
Ha ezt lelkiismereti ügynek 
tekintjük, a naplóból is 
helyes képet kapunk egy 
kollektíva emberi vonásai
ról, öntudatuk fejlettségé
ről és a brigádon belül 
uralkodó légkörről.

Varga Imre

A hidasiakról
A III-as üzem Mélyszint 

I. pártalapszervezet egyik 
taggyűlésén vetődött fel a 
Hidasról bejáró dolgozóin
kat érintő néhány problé
ma. Ezek a jelzések kész
tettek arra, hogy elbeszél
gessek néhány hidasi dol
gozóval. A hallottakat ez
úton tolmácsolom az ille
tékeseknek, abban a re
ményben, hogy a lehetősé
gek határain belül ezek a 
problémák, az érintettek 
megelégedésére, megoldást 
nyernek.

Általános panaszként je
lentkezett, hogy a cikói já
rat nem éppen ideális kö
rülményeket biztosít az 
utazáshoz. —• Az egyik ko
csi általában hideg — 
mondották az emberek — 
arról nem is beszélve, hogy 
szorongva, préselődve le
het csak utazni rajta, mert 
az útvonalon a busz pol
gári utasokat is felvesz, 
így a hidasiak állya utaz
nak.

Jenei Ferenc, a 8-as csa
pat vezetője így folytatja: 
—Sokszor problémás a ha
zafelé utazás is. Csak fut
kosunk a Piactéren, és ke
ressük a buszt, amely csak 
ritkán áll be pontos idő
ben a megállóba. Emiatt

aztán késve érkezünk ha
za. Jó volna, ha a hazafe
lé csatlakozást is legalább 
úgy oldanák meg, mint 
műszakkezdés előtt az 
üzembe való kijutást.

Reisz István nem „mai 
gyerek” a szakmában. Nyi
tott szemmel jár, s szavai
ból érződik, hogy szívén 
viseli a közösség gondjait: 
—■ A Hidasról bejárók 90 
százaléka áthelyezett em
ber, sokan közülük évtize
dek óta dolgoznak a bá
nyász szakmában. Sérel
mesnek tartjuk, hogy törzs
gárda tagságunk nincs le
rendezve. A lerendezés 
iránti kérelmünket ezúton 
is szeretnénk eljuttatni a 
vállalat vezetőségének. Re
méljük, kérésünket méltá
nyolni fogják.

A mintegy száz főt érin
tő problémák megoldása 
olyan feladat, amely meg
érdemli, hogy foglalkoz
zunk vele. Bizonyosak va
gyunk abban, hogy a vál
lalat illetékeseinek reagálá
sa ezen felvetésekre meg
nyugtató lesz és a követ
kező alkalommal már er
ről tájékoztathatjuk olva
sóinkat.

H. I.
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Mozgalmas napokat él
nek át az Ércbányász ver
senyzői. Edzésekkel, takti
kai megbeszélésekkel és 
csapatösszeállítással telik 
a hátralevő idő. Nagy a 
készülődés, csomagolnak, a 
vezetők részéről még egy 

I gondos ellenőrzés, minden 
i rendben. Indulásra kész a 
csapat. Üticél: Debrecen. 
Kezdődik az idei év OB I.

Országos döntők Pécsett
Kivonat a TB 1972. évi programjából

Sakk: Világbajnok versenyző
az Ércbányász csapatában

Január 30-án kezdődik az OB I bajnokság

A vállalati tömegsport 
bizottság az elmúlt év de
cemberébe^ elkészítette az 
1972. évi versenyprogram
ját, amelyet a vállalati szb 
jóváhagyott. Az idei év fel
adatai közül kiemelkedik a 
szeptember 8—9-én meg
rendezésre kerülő női és 
férfi országos bányász csa
pat- és egyéni verseny. Egy 
hét múlva 16—17-én kerül 
sor az Ércbányász sportte
lepén az első országos kis
pályás labdarúgó bajnok
ság döntőjének megrende
zésére. A férfi asztalitenisz 
válogatott a nyár folyamán 
Komlón vesz részt az or
szágos asztalitenisz csapat- 
és egyéni döntőn.

Színes, változatos prog
ramot ígér a vállalati baj
nokságok rendezése is. El
sőízben kerül megrendezés
re a női lazdarúgó bajnok
ság Bányász Kupa küzde
lem az Ércbányász sport
telepén.

Áprilisban kezdődik a 
kispályás labdarúgó baj
nokság 9 csapat részvételé
vel. A népes lövésztábor 
sem unatkozhat, új formá
ban kerül sor az Ércbá
nyász Kupa küzdelrríeire a 
férfi és női csapatok kö
zött, 3—3 fordulón át.

Az asztaliteniszezőkre is 
nagy feladatok várnak. 
Februárban folytatódik a

Eredményeink, terveink
A III. üzemi MHSZ Lövész 

Klub az elmúlt évben az aláb
bi eredményeket érte el a hon
védelmi elő- és utóképzés te
rületén. Férfi csapatunk első 
a THV Városi és Járási dön
tőn és második a megyei dön
tőn. Végrehajtottuk a HKL el
ső két fordulóját 634 fő rész
vételével. A vállalati lóverse
nyek során az alábbi helye
zéseket értük el:

Felszabadulási férfi csapat
os egyéni verseny: 1. III. sz. 
bányaüzem csapata 335, 1. Kis- 
pál Géza III. sz. bányaüzem 
95 körrel.

Vállalati csapat- és egyéni 
verseny: női: 2. III. sz. bánya
üzem csapata 280 körrel.

Szakszervezeti, egyéni női lö
vész bajnokság: C. Tury Ilona 
III. sz. bányaüzem 80. 7. Ró- 
naky Magdolna III. sz. bá
nyaüzem 78, 8. Csongrádi Fe- 
rencné III. sz. bányaüzem 75 
körrel.

Szakszervezeti egyéni ffi baj
nokság

1. Homolai Gábor III. bü. 
93, 3. Berényi Tamás III, bü. 
87 körrel.

Alkotmány Kupa ffi csapat 
és egyéni lóverseny

l. III. sz. bü. csapata 363, 1. 
Vértes István III. sz. bü. 93, 2. 
Jaksa János III. sz. bü. 92, 3. 
Homolai Gábor III. sz. bü. 91 
körrel.

Az éves eredmények ^közül 
kiemelkedik az I. Országos Bá
nyász csapat- és egyéni Lö
vészbajnokság, melynek során 
a Vállalat 5 fős ffi csapata 
győzött és a győzelem eléré
sében az üzem 3 fővel vett 
részt, sőt az egyéni bajnok is 
az üzemből került ki, Kispál 
Géza személyében, aki 97 kört 
ért el.

Bányász Kupa férfi csapat 
verseny.

A bányásznap alkalmá
ból 9 napos versenyprog
ramot biztosítunk, amely
ben mindenki megtalálhat- 

j ja és hódolhat kedvenc 
sportágának.

Ez évben kívánjuk meg
rendezni a Bányász Kupa 
teke csapat- és egyéni ver
senyeit. Tollaslabdát ked
velők részére szintén ren
dezünk vállalati bajnoksá
got. Női dolgozóink részé
re továbbra is biztosítjuk 
az „asszonytorna” foglal
kozásokat. Nyáron több 
esetben kívánunk úszóver
senyeket és kirándulásokat 
rendezni, igényeknek meg
felelően.

A kivonatos verseny
program csak tájékoztatá
sul szolgál, azzal a céllal, 
hogy a vállalat dolgozói 
megismerjék azokat a le
hetőségeket, amelyeket a 
sportolási igények alapján 
biztosítani kívánunk. Fel
hívjuk dolgozóink szíves fi
gyelmét, hogy a tömeg
sport bizottság minden 
egyes rendezéséről időben 
értesíti az érdeklődőket az 
Ércbányász újság sport-ro
vatában.

Kovács Miklós

Terveink:
— felépíteni a KISZ közre

működésével a lőtéren a fegy
ver-lőszer tároló helyiséget,

— megépíteni és berendezni 
a pisztoly lőteret,

— ffi és női csapatunkkal 
résztvenni a vállalati versenye
ken,

— eredményesen szerepelni a 
Honvédelmi Kupa Lóversenyen,

— THV versenyek során el
jutni az országos döntőbe,

— eredményesen szerepelni a 
II. Országos Bányász ffi és 
női csapat- és egyéni Lövész
bajnokságon,

— közreműködni a KISZ, 
Szakszervezet által rendezendő 
versenyeken,

— teljesíteni a sorkötelesek 
kiképzésével kapcsolatban elő
írt feladatokat,

— eredményesen patronálni a 
kijelölt általános- és középis
kolát.

Farkas Ferenc

Felhívás
A Pécsi Ércbányász SC 

ez évben is kibocsátja bér
leteit, s kéri a pártoló tag
ságot, hogy az elmúlt évi
hez hasonlóan is támogas
sák a sportklubot. Ez év
ben már kétféle bérletet 
adnak ki: a hagyományos 
évi 120 forintos, minden 
rendezvényre érvényes, de 
állóhelyre, valamint a 180 
forintos, tehát havi 15 fo
rintos bérletet, amely a 
„C”, vagy „D” szektorba

lesz érvényes, számozott 
ülőhelyre. A borítékokba 
mindenkinek álióhclyi bér
letet tesznek, azzal kell je
lentkezni a bérelszámoló
ban, hogy cseréljék be ülő
helyire. Az ülőhelyi bérlet
tel jelentkezni kell a sport
irodán (munkásszálló A 
épület I. emelet 14. szoba), 
ahol rábélyegzik a szektor 
jelzést és ráírják az ülő
hely számát.

SC elnöksége

bajnoksága, január 30-án.
Indulás előtt beszélget

tem Vados István szakosz
tályvezető elvtárssal, a csa
pat idei felkészüléséről, ter
veiről és célkitűzéseiről. 
Beszélgetésünket azzal 
kezdtem, hogy mit vár a 
csapat első mérkőzésétől. 
Egyértelműen válaszolt: 
győzelmet.

Elégedett-e az együttes 
felkészülésével?
— Elégedett lehetek, 

mert tudatosan és előrelá
tóan dolgoztak. Játékosaink 
lelkiismeretesen edzettek és 
készültek az év nagy fel
adataira.

Év végén Ribli Zoltán 
megvált a szakosztálytól 
és a KGM OB II. csapa
tához került. Sikerült-e 
az ő személyét pótolni?
—• Papírforma szerint 

igen, de majd eldől a mér
kőzéseken, hogy az erősí
tés sikerült-e, hiszen olyan 
versenyzőket igazoltunk, 
mint Flesch János, Koszo
rús Pál és Török István.

— Flesch János nemzet
közi mester, az FTC ver
senyzője és edzője volt a 
múlt évben. 35 éves. Pár 
évvel ezelőtt a megrende
zett vakszimultán világbaj
nokságon aranyérmet
nyert. Komoly elméleti fel- 
készültséggel és ez mellett 
kitűnő pedagógiai adottsá
gokkal rendelkező szakem
ber. öt tervezzük Ribli 
utódjának, ő az első táb
lás játékosa a csapatnak.

—■ Koszorús Pál mester, 
a Budapesti Honvéd leg
jobb pontszerző versenyző
je volt az elmúlt évben. 
Komoly szaktudású ver
senyző, a szakvezetés őt 
bízta meg az utánpótlás 
nevelésével. Harmadik 
táblás játékos az együttes

Sporthírek
Sakk toborzó. A Pécsi 

Ércbányász sakk szakosztá
lya toborzót szervez a vál
lalati dolgozók gyermekei 
részére. Azok a fiúk, akik 
kedvet és tehetséget érez
nek a sakk iránt, szemé
lyesen jelentkezzenek a 
munkásszálló C ép. III. e. 
nagytársalgójában, Kádár 
Gábor edzőnél, hétfőn, csü
törtökön és pénteken 17 
óra után. Minden érdek
lődőt szeretettel vár a szak
osztály vezetősége.

Arató Csaba elsősége a 
városi és megyei asztalite
nisz bajnokságon. Január 
15-én városi, 16-án megyei 
asztalitenisz bajnokságot 
rendeztek Pécsett. - Arató, 
az ércbányász kitűnő játé
kosa imponáló játékkal 
mindkét versenyt megnyer
te.

ben. A már megszerzett 
diplomája mellé most 
újabb diploma megszerzé
sén fáradozik.

— Török István I. osztá
lyú versenyző, a Komlói 
Bányásztól került hozzánk. 
Még ifjúsági versenyző, a 
csapat összeállításnál és a 
különböző variációk alkal
mazása terén az edzőnek 
külön elképzelései vannak 
vele kapcsolatban.

Elégedett-e a sorsolással?
— Lehetett volna kedve

zőbb is, mindjárt az első 
három fordulóban összeke
rültünk nagy riválisaink
kal. Jobb lett volna ké
sőbb találkozni velük. Az
ért. ha sikerül a három 
mérkőzésen 23—24 pontot 
szerezni, úgy érzem a baj
nokság folyamán már na
gyobb baj nem lehet.

Megítélése szerint az OB
I. mezőnye gyengült, vagy 
erősödött-e?
—• Tájékozódásom szerint 

erősödött. Különösen rivá
lisaink erősödtek, de a töb
bi csapat is erősített. A 
tavalyihoz viszonyítva az 
idei mezőnyben kiegyenlí
tődtek az erőviszonyok.

Ezek szerint a helytállás 
nehezebb lesz. Vajon si
kerül-e idén is megsze
rezni a „Vidék legjobb
ja” címet?
— Mint említettem, na

gyon sok függ az első há
rom mérkőzés kimenetelé
től. Egy biztos, a csapat 
mindent elkövet a cél ér
dekében, hogy nevéhez és 
rangjához méltóan helytáll
jon a legjobbak között — 
fejezte be a válaszadást 
Vados elvtárs.

Kovács Miklós

Nagy feladatok előtt az
Ércbányász asztalitenisz 
csapata. Január 29—30-án 
kerül sor Szombathelyen a 
nyugati, február 5—6-án 
Miskolcon az országos vi
déki asztalitenisz bajnok
ságra. Vállalatunk verseny
zői mindkét bajnokságon 
asztalhoz állnak, különösen 
Arató és dr. Horváth játé
kosok szereplését kísérhet
jük nagy figyelemmel.

Az Ércbányász OB I-es 
sakkcsapatának februári és 
márciusi sorsolása: I. for
duló: január 30. Debrecen 
—Ércbányász; H. forduló: 
február 13. Ércbányász— 
Diósgyőr; III. forduló: feb
ruár 27. Zalaegerszeg—Érc
bányász; IV .forduló: már
cius 12. MTK—Ércbányász; 
V. foduló: március 26. Érc
bányász—Bp. Honvéd.

Alapoznak az Ércbányász 
labdarúgói. Január 10-én 
megkezdődött a labdarúgók 
részére is az alapozás. Az 
együttes tornatermi edzé
seit Vass Antal, a szabad
ban történő foglalkozáso
kat dr. Dunai János edző 
vezeti. A foglalkozásokon 
19 felnőtt és 3 ifjúsági já
tékos vesz részt. Bekapcso
lódott az edzési munkába 
Kovács István is, akit a 
Steinmetz SE csapatából 
igazoltak át. Február 3-tól 
a csapat Harkányban foly
tatja felkészülését a tava
szi bajnokságra.

KERESZTREJTVÉNY
Rejtvényünk vízszintes 1. folyt, függőleges 17., vízszintes 29. 
es 57. sorában a bányaüzemi dolgozók részére kiadott sza
bályzatból idézünk. Megfejtésként e sorokat kell beküldeni 
1972. február 10-ig a szerkesztőség címére. A helyes megfej
tők között könyveket sorsolunk ki.

Vízszintes: 14. Női név. 15. Ki
kötőváros. 16. Venni ige egyik 
alakja. 17. Kapocs. 19. Néve
lők. 21. Irodalmi műfaj (ford.). 
22. Sándor fele. 23. Folyékony. 
25. Ital. 27. Fizikai fogalom. 
28. Igefajta. 33. S.S. 34. Tető
fedő anyag. 35. Egyik oldal. 
36. Szavakhoz járul. 37. Híg 
anyag. 39. Igen - németül. 40. 
Becézett nagyszülő. 42. Éneklő 
szócska. 43. Argumentum. 45. 
DRÉ. 47. Város Angliában. 49. 
Mint vlzsz. 35. 50. Fölé. 51.
Tobzódás része. 53. N.K.A. 54. 
Mozdulatlan. 55. E.M. 59. Ró
mai kettes 60. Fogoly. 62. Épí
tészeti stílus. 63. Kötőszó. 64. 
Hegyes szerszám. 66. Remegés. 
68. Kötőszó. 69. E.Ö. 70. Láb
bal továbbit. 72. Mező. 73. Meg
szólítás. 75. Védelmez-e. 76. 
Város az NDK-ban. 79. Sza
már beszéd. 80. Három — la
tinul. 81-. Helyhatározószó. 83. 
Láz. 85. Menj el!

Függőleges: 2. Férfinév. 3. Kú
szónövény. 4. Helyhatározószó. 
5. S.A. 6. Időhatározó. 7. Hely
határozó szó. 8. Kukorica ne
ve. 9. G.N. 10. S.V. 11. Fájó 
dolog (ford.). 12. Agresszió kez
dete. 13. FÓvetlen. 18. Szövet
ség. 20. Ilyen szó Is van. 23. 
Progresszív. 24. GY. 25. Cél

Szállítsuk el 
a fatelepen 
vásárolt 
faanyagokat!
Az 1971-ben befizetett, 

de a központi fatelepről 
még elszállítatlan hulla
dék tűzifa, rakoncafa és 
bőrdeszka átvételének vég
ső határideje 1972. február 
hó 15-e. Ezen időpontig ki 
nem váltott faanyag ellen
értékét az Anyag- és Áru
forgalmi Főosztály pénztá
ra február hó 29-ig fizeti 
vissza. A jövőben, fenti fa
féleségek kiadása, csak a 
befizetéstől számított 15 
napon belül lehetséges.

K. L.

A MUNKÁSSZÁLLÓ 
HÍREI

A szakszervezetek Orszá
gos Tanácsának Baranya 
megyei Bizottsága „Magyar 
évszázadok” címmel elő
adást szervezett január 19- 
én a szállólakóknak. Fel
léptek: Szabó Tünde, Béres 
Ferenc és Szalay József 
művészek.

A vállalat szakszervezeti 
bizottsága és a Ságvári Mű
velődési Ház jóváhagyta a 
száló 1972-es kulturális 
programját, melyben mint
egy 150 rendezvény szer
vezése szerepel.

nélkül kószál. 26. Azonos be
tűk. 29. Tejtermék. 30. Durva 
posztó. 31. Híg lé. 32. Névelők. 
38. Kitüntetés. 40. Figyelget. 
41. Birkózó közepe. 42. Becé
zett férfinév. 44. Menetrendi 
rövidítés. 46. R.B.F. 48. Vég
tag. 49. B.A. 52. Állatszállás, 
kétszer. 56. Rafia fele. 58. Tak
tus (ék.-hiány). 61. Fizetség. 
65. Utca — franciául. 66/a. Elet. 
67. Friss keletű. 68. Kötőszó. 
69. Sporteszköz 71. Grafit-rész. 
74. Akadály. 75. Lop. 77. A.L.E. 
78. Hangszer. 80. Hangtalanul 
átver. 82. Hamis. 83. Házi ál
lat. 84. B.N. 86. A.E.

Juhász Károly

Lapunk Január 1-1 számában 
megjelent keresztrejtvény he
lyes megfejtése:

A legfontosabb feladat a ter
melés és a felhasználás ha
tékonyságának növelése és a 
gazdasági egyensúly fenntar
tása.
A sok helyes megfejtő közül 

sorsolással könyvjutalomban 
részesült: Kerekes Jenőné
(Központ), Mihályi István (Szol
gáltató Üzem), Sülé Kálmán 
(Pécs, Építők útja 5/B.).

J. K.

Az előző évben, techni
kai okokból elmaradt „Ko
runk nagy problémája, az 
érintésvédelem” című, egy 
napos szellemi vetélkedő, 
a zsebsznípadon február hó 
10-én csütörtökön este 6 
órai kezdettel lesz megtart
va. Az első díj 800, a má- 

! sodik díj 600 a harmadik 
díj 400 forint. Jelentkezés 
a kultúrirodán (B. I. 17.),

[ de a helyszínen is lehet.
M. J.

MECSEKI ÉRCBÁNYÁSZ

A Mecseki Ércbányászati Váll. 
dolgozóinak lapja. 
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Akik az elsők között voltak

15 év a haza fegyveres szolgálatában

Előtérben
az üzemi munkaszervezés javítása

Beszélgetés Kocsor Ferene üzemvezetővel; a kétszakos termelésről, 
a munkafeltételek további korszerűsítéséről

Üzemünkben a produktív teljesitmenyek csakúgy, 
mint az összüzemi teljesítmények megfelelő ütemben 
emelkedtek az elmúlt évben. Az üzem kollektíváját 
foglalkoztatják azok a lehetőségek, amelyek az 1972- 
es év során tovább növelhetik eredményeinket, még
pedig úgy, hogy közben a munkakörülményeket is 
javítani lehessen. E téma elemzése, s dolgozóink tá
jékoztatása céljából kérdéseket tettem fel Kocsor 
Ferenc üzemvezető elvtársnak.

vánjuk lerendezni, hogy 
időszákopként cseréljük a 
szakokát. Célszerűnek tar
tanánk' a hidegétkeztetés 
arányának további növelé
sét; Ennek érdekében tár- 
gyalunk a KÖJÁL-lal a 
választék bővítéséről, cso
magolt tej, tea levitelének 
engedélyezéséről. Számí
tunk arra, hogy még fel
vetődhetnek problémák. 
Ahogy eddig nem, ezután 
sem sajnáljuk a fáradságot 
ezek megoldása érdekében.

— Tűdjuk azt, hogy
1972-ben a teljesítmény 
növelése fontos feltétele 
az éves terv teljesí-ésé- 
nek. Vannak-e az üzem
vezetésnek elképzelései 
arra vonatkozólag, hogy 
műszaki fejlesztéssel nö
velni lehessen a termelé
kenységet?
— Műszaki kollektíván

kat sok új megoldási lehe
tőség foglalkoztatja. Ezek
ből néhány: céljaink kö
zött szerepel, hogy az el
ső negyedév során üze
münk összes fejtési és 
kamrahajtási munkahelyét 
fémtámmal és fémpillérrel 
biztosítsuk. Ezzel befejező
dik üzemünkben egy két 
évvel ezelőtt indult átala
kítás, ami jelentős hatás
sal bírt a termelési ered
mények növelésére, a mun
kavégzés biztonságára és a 
munkakörülmények javítá
sára. A szükséges fémtá- 
mok beszerzése után to
vább kell javítanunk fém- 
tám-rablási munkánk tel
jesítményét, hogy fémtá- 
maink forgási sebességét 
növelni tudjuk. Biztató 
tárgyalásaink folynak a 
Mecseki Szénbányák Válla
lattal egy  hatékonyabb 
rablóvitla beszerzéséről.

— Feltétlen tovább kell 
lépnünk a termelékenység 
és a gazdaságosság érdeké
ben. A vágathajtásnál a 
kőzetszegecseket nagyobb 
arányban kívánjuk hasz
nálni. 1972-ben ez rendkí
vül fontos feladatunk.

— Milyen lényeges fel
adatot emelne még ki 
üzemvezető elvtárs?
— Műszaki fejlesztési lé

pések önmagukban, az em
berek nélkül, nem hoznak 
eredményt. Ezért továbbra 
is fontosnak tartjuk a ná
lunk jól kialakult üzemi 
demokrácia továbbfejlesz
tését. Bízunk abban, hogy 
üzemünk dolgozói elképze
léseinket támogatják,
újabb hasznos ötleteket ad
nak számunkra. A megfe
lelő emberi kapcsolat ala
kítása. az egymás közötti 
viszony javítása is szere
pel célkitűzéseink között. 
Ezeket mi rendkívül fon
tosnak tartjuk.

— A szocialista brigád- 
mozgalom segítését is ha
tékonyabbá kívánjuk ten
ni, annak érdekében, hogy 
brigádjaink a hármas jel
szó szellemében munkál
kodhassanak. Most, az év 
elején a 14-es fejtési csa
patunk versenyfelhívással 
fordult a vállalat összes 
csapatához, annak érdeké
ben, hogy vállalatunk sike
resen zárhassa az 1972-es 
esztendőt. Üzemünk vala
mennyi brigádja csatlako
zott ehhez a felhíváshoz, 
ami azt is jelenti, hogy 
üzemünk dolgozói egészsé
ges versengésben kívánják 
teljesíteni a rájuk rótt fel
adatokat.

Reméljük, hogy ezen erő
feszítések eredményesek 
lesznek, s hozzásegítik az 
üzemet és vállalatot a cél
kitűzések maradéktalan va
lor av áltásához.

Herendi István

Az elméleti és gyakorlati szakmai továbbképzés érdekes formáiról

Cél: többet, jobban!Korunkban a tudományos 
és technikai forradalom, de 
a szocializmus építésének 
napi gondjai parancsolólag 
állítják elénk az ismeretek 
bővítését. Ezt a célt szol
gálják a KISZ szervezésé
ben évről-évre megismét
lődő „Kiváló ifjú mérnök 
és technikus”, a „Szakma 
ifjú mestere” és a „Kiváló 
ifjúmunkás” mozgalmak. 
Az idei tervekről és a le
bonyolítás sorrendjéről be
szélgettem Palásti József 
IV-es üzemi KISZ titkárral.

— A x vetélkedő-sorozatot 
a vájárok kezdik. Március 
elején lesznek az üzemi 
elődöntők. A vállalati dön
tőre áprilisban kerül sor. 
A „Kiváló ifjú mérnök- és 
technikus” címért szeptem

berben indulnak a vetélke
dők. Mozdonyvezető és ope
rátor szakmában október
ben, a villanyszerelők ré
szére novemberben, a laka
tos szakmában pedig de
cemberben lesznek —• a 
szakmai továbbképzést biz
tosító és elméleti tudást 
felújító — versenyek, me
lyeken a komoly pénzjutal
mak mellett, erkölcsi elis
merést is szerezhetnek vál
lalatunk fiatal szakmunká
sai.

A vájár vetélkedő kap
csán a IV-es üzemben egy 
érdekes és sajátos problé
mával találkozunk. A do-

log lényégé abban all, hogy 
a két akna dolgozói más
más körülmények között, 
más technológiával dolgoz
nak. Az elmúlt évi verseny
nyel ellentétben, most nem 
külön-külön versenyeznek, 
a két akna fiatal vájárai, 
hanem összpontosítottan, a 
IV-es aknai körülmények 
között. A gyakorlati rész 
mellett az elmélet is az új 
körülményekhez kapcsoló
dik.

Köztudott, hogy a tervek 
szerint, az első félévben 
még két körlet költözik az 
I-es aknáról a IV-esre. A 
dolgozók részéről jelentke

zett egy olyan igény, hogy 
még a költözködés előtt 
megismerkedhessenek a IV- 
es aknai körülményekkel és 
technológiákkal. Ezt segí
tik a vetélkedőre készülő 
fiataloknak tartandó kon
zultációs előadások, ame
lyeken az I-es aknai vájá
rok is résztvehetnek. A 
verseny lebonyolítása után, 
áprilisban tanfolyamot in
dítanak a fenti témában.

Rendkívül hasznos kez
deményezések ezek, ame
lyek az üzem és a KISZ- 
szervezet közös érdekeit 
szolgálják.

B. J.

termelés beindítását?
— Dolgozóink több üzemi 

fórumon kérték, szorgal
mazták a kétszakos munka
rend bevezetését. Ennek 
megfelelően az átállás kez
deti nehézségeinél fegyel
mezettek és türelmesek vol
tak.

— Éjszakás műszakban 
kik dolgoznak ezután?
— A munka menete meg

követeli, hogy főbb , szálli- 
tóhelyeken és feltáró mun
kahelyeken továbbra is há
rom szakban foglalkoztas
sunk dolgozókat. így az éj
szakás létszám kb. 50 fő, 
akik váltottan, önkéntes 
jelentkezés alapján dolgoz
nak. További céljaink kö
zött szerepel a még három 
szakba járó néhány nődol
gozónk részére is a két- 
szakba járás biztosítása.

— Milyen hatást gyako
rolt a kétszakos termelés 
bevezetése a teljesítmé
nyekre?
— Az elsődleges cél nem 

a teljesítménynövelés volt, 
hanem a munkakörülmé
nyek javítása, s a létszám 
stabilizálása, vagy növelé
se. Számításaink — me
lyet közben végeztünk — 
azt mutatták, hogy az éj
szakai munka a legkisebb 
teljesítményű, s a délutá- 
nos a legtermékenyebb. 
Miután az éjszakás mű
szak megszűnik, s a dél- 
utános műszakok aránya 
nő, következnie kell telje
sítménynövekedésnek is. 
Teljesítménynövelő ténye
ző a dolgozók fizikai álla
potának javulása is, mivel 
az éjszakai munka kiikta
tódik, s pihenten, normális 
életritmusban dolgozhat
nak. Ezen előnyök alapján 
e munkarendváltozástól 4 
—6 százalékos teljesítmény
növekedést reméltünk. El
várásunk jogosságát bizo
nyította, hogy január hó
napban a tavalyi 4,3 to/mű. 
helyett 4,76 to/mű., vága
ton 32,8 helyett 33,6 cm/fő 
fejtési átlagteljesítmények 
voltak.

— Milyen gondok adód
nak napjainkban, s azok 
megoldására milyen in
tézkedéseket kíván hoz
ni az üzemvezetés?
— Konkrét probléma, 

hogy az egyik szak a sza
badszombatos heteken min
dig délutános. Ezt úgy kí-

_ A vállalat bányaüze
mei közül először a 
IIl-as üzemben vezet
ték be általánosan a 
kétszakos termelést. 
Dologzóinkat bizonyára 
érdekli, milyen előzmé
nyei voltak e munka

rend bevezetésének?
— Az ismert munkaerő 

gondok miatt üzemünk gaz
dasági és társadalmi veze
tése régebb ideje foglalko
zott a kétszakos termelés ! 
gondolatával. A vállalat ve
zetősége ez év során meg
teremtette azokat a felté
teleket (csilleszám növelése, 
É-i táró szállítási kapaci
tásának növelése, külszíni 
buktató megépítése, stb), 
amelyek módot adtak arra, 
hogy konkrétan e munka
rend bevezetését meg tud
juk valósítani. 1971. decem
ber 15-e táján kaptuk meg 
a vállalatvezetőség engedé
lyét. Ezután lázas munka 
indult meg a minél töké
letesebb szervezés érdeké
ben. Ezen munka során — 
mivel egy szakban több lét
szám jelenik meg, — olyan 
problémákat, mint pl. az 
autóbusz közlekedés, étkez
tetés, népes-közlekedés, va
lamint fürdési lehetőség 
biztosítása, — kellett meg
oldani. A január havi ered
mények azt mutatják, hogy 
a szervezés jól sikerült. 
Bár az első napokban vol
tak kisebb hiányosságok. 
Ezeket azonban azonnal, il
letve napokon belül kijaví
tottuk

— Konkrétan mik vol
tak ezek a hiányossá

gok?
— Ilyen probléma volt 

az autóbusz-közlekedés me
netrendjének pontosítása. 
Napokon keresztül felmé
réseket, utasszámlálást vé
geztünk, amely segített ben
nünket abban, hogy dolgo
zóink munkába- és haza- 
szállítását a lehető legjob
ban meg tudjuk oldani.

— Gondunk volt az ét
kezdében is, ahol egyszerre 
sok ember jelent meg. A 
zsúfoltságon úgy igyekez
tünk segíteni, hogy hideg
csomag kiadását kezdtük 
meg, amely rövidesen igen 
népszerűvé vált, s a kez
deti 100—120 igénnyel 
szemben ma már 300-nál 
többen vannak, akik ezt 
fogyasztják.

— Hogyan fogadták 
dolgozóink a kétszakos

A pártirodában az asztal 
körül munkásőr veteránok 
beszélgetnek. Bogár Imre, 
Fürdős Ferenc, Bodónyi Já
nos, Nádor Győző és ter
mészetesen Geisz Ferenc, a 
párttitkár. Valamennyien az 
uránszázad „alapító tagjai” 
voltak, vállalatunk sok ki
váló elvtársához hasonlóan.

A múlt felelevenítését a 
munkásőrség megalakításá
nak 15. évfordulója teszi 
most időszerűvé. 1957 feb
ruár 18-án hozta a párt 
KB-a azt a határozatot, 
amely életre hívta a mun
kásosztály fegyveres testü
letét. Bogár Imre: az ellen- 
forralalom eseményei vilá
gossá tették, hogy fel kell 
fegyverezni a munkásosz
tályt. A párt felhívására 
tömegesen jelentkeztek a 
kommunisták. Jóval többen 
a szükségesnél. Kezdetben 
kevés volt a fegyver. A tel
jes felszerelés egy évet vett 
igénybe. A kezdeti foglal
kozásokon, az április 4-i és 
május 1-i demonstrációkon 
azonban óriási lelkesedéssel 
vettek részt a munkásőrök. 
Egy évvel később, a május 
l'i seregszemlén az urán 
század már a zászlóalj fel
avatott csapatzászlója alatt 
vonult fel.

Ettől az időtől kezdve 
rendszeres, tervszerű kikép
zés folyt. Előbb hetenként, 
majd kéthetenként, végül 
havonta voltak kiképzések. 
A feladatok: A pártbizott
ság és a munkásőr parancs
nokság védelme, járőr szol
gálat, fokozott készültség a 
nemzetközi és hazai ünne
peken, biztosítás a párt- 
rendezvényeken.

Nádor Győző: Talán első
ként Bakonyán alakult meg 
a Munkásőrség elődje, az 
üzemi őrség, kihelyezett 
belügyi dolgozók irányítá
sával. 25—26 főből állt. 24 
órás szolgálatot adott, de 
volt rá eset, hogy tagjai 
4—5 napig nem mentek 
haza.

— Igen — fűzi hozzá Bo- 
üonyi János — Szloboda 
Pál szervezésében vállalati 
üzemi őrség alakult. A ba
konyái csoport ennek ke
retében működött. — Az 
üzemőrség tagjai alapítot

ták meg Bakonyán a párt- 
szervezetet — folytatja 
Nádor Győző. A pécsi rá
dió akkori adása szerint 
Pécsett elsőként. Tóth Gé
za, Jutási István, Pocsai 
József, Geisz Ferenc, Bar
csa Zsigmond, Wenzler Fri
gyes voltak többek között 
az üzemi munkásőr-szakasz 
és a pártszervezet első tag
jai.

Fürdős Ferenc: Lehetne 
beszélni arról is, hogy az 
elmúlt másfél évtized alatt 
miben fejlődtünk, s miben 
lehetne jelenlegi munkánk 
színvonalát javítani. Két
ségtelen, hogy megváltoz
tak a Munkásőrség felada
tai. A kezdeti demonstratív 
szerep helyett ma a haza 
védelmi rendszerében ve
szünk részt. Ez helyes. Ter
mészetes, hogy mindez fo
kozott követelményeket je
lent a kiképzésben is. De 
a kiképzési tematika érde
kesebb, változatosabb le
hetne. És az összevont fog
lalkozások során ritkábban 
jövünk össze. A régi ösz- 
szeforrottság, a szilárd kol
lektív szellem látja ennek 
kárát.

— Ha az a panaszod, 
hogy egyhangúak a foglal
kozások, akkor megnyug1- 
tathatlak — mondja Bogár

Imre — a jövőben érdekes 
változtatások, magasabb 
követelmények lesznek a 
kiképzési tematikában.

A derültség most sem 
marad el. A legkellemesebb 
emlékek azonban azokhoz 
a pillanatokhoz kötődnek, 
amikor a beszélgetők át
vették az elismerés látható 
jeleit. Bogár Imre, Fürdős 
Ferenc a „Munka Érdem
rend” bronz fokozatát, Für
dős Ferenc, Nádor Győző 
a „Munkás Paraszt Hata
lomért” érdemérmet, Bo
gár Imre a „Haza Szolgála
táért” érdemérem arany 
fokozatát, Nádor Győző az 
ezüst fokozatot, valameny- 
nyien a 10 éves s rövide
sen majd a 15 éves szolgá
lati érmet. Azt, hogy vala
mennyien kiváló parancs
nokok, illetve munkásőrök, 
talán említeni sem kell.

A beszélgetés magnóra 
került. A visszajátszásnál 
jóízű nevetés kísér egy — 
egy elszólást. Lehet, hogy 
ezért csillognak vidáman a 
szemek a búcsúzásnál. De 
valószínűbb, hogy a meg
idézett hősi kezdet és mun
kás másfél évtized emlékei 
nyomán ragyog bennük jo
gos büszkeség.

Dr. Tóth
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A csábítás áldozatai

A csábítás, az uszítás a 
felszabadulás óta eltelt 
több mint 25 év alatt vál
takozó erővel folyik; min
denkor igazodva a napi
renden lévő, hangulatkeltés 
szempontjából kihasznál
ható bel- és külpolitikai 
problémákhoz, kérdésekhez. 
Mindezzel párhuzamosan 
azt is megállapíthatjuk, 
hogy a csábítóknak semmi 
sem drága. Nem érdekli 
őket, hogy aknamunkájuk, 
felelőtlen uszításuk nyo
mán — ha átmenetileg is 
— emberek százainak élete, 
pályafutása törik derékba.

Mennyit is ér a dollár?
A nyugaftról hazaírott, 

minden nehézséget elhall
gató, a lehetőségeket ró
zsaszínre festő levelek, a 
hazaküldött színes fényké
pek —• amelyekről a „cso
dakocsi” soha sem hiá
nyozhat — mind, mind a 
csábítást szolgálják.

Ám ugyanezt teszik azok 
a „távolba szakadt hazánk
fiai”, akik pár év múltán 
hazalátogatnak, s úgy kér
kednek külföldi mivoltuk
kal, mintha bizony szégyel- 
niök kellene, hogy valaha 
is magyar állampolgárok 
voltak. Nem kevésbé, velük 
együtt csábítanak a hoz
zánk érkező külföldiek, ha
nyag elegánciá jukkái, a 
tüntetőén elköltött dollá
rokkal, hivalkodóan muto
gatott „kocsi-költeménye
ikkel” még akkor is, ha 
netán csak Bécsben bérel
ték erre az alkalomra.

Kétségtelen, hogy a dol
lár — mint valuta — ér
tékesebb a mi pénzünknél. 
Ennek közismert történel
mi, gazdasági oka van. 
Mindemellett tüntetőén el
költött, szinte elszórt dol
lárok körüli igazság való
színű úgy igaz, ahogy egy, 
alig egy év alatt az USA-t 
is megjárt mérnök össze
gezte. Véleménye szerint: 
„... Az amerikai akkor jár 
jól, ha az (otthon megke
resett pénzt más országban 
(legyen az kelet, vagy nyu
gat) költi el...”

Magyarázat: „... A dol
lár értékéről el kell mon
dani, hogy az Amerikában 
a legalacsonyabb. Próbál
tam mérleget vonni a dol
lár és a forint vásárlóér
téke között és addig, amíg 
itt hivatalosan egy dollár
ért kb. 30 forintot számí
tunk át, annak ottani ér
téke, vásárlóértéke nem 
több 10—15 forintnál.”

Ez abból adódik, hogy az 
átszámítási értékeket a vi
lágpiaci árak szabják meg, 
amelyeket nálunk főleg az 
iparcikk-export határoz 
meg. Másrészt, az USA-ban 
drága az élet és nagyfokú 
az infláció is. Pl. egy haj
vágás 5 dollár, egy első
osztályú ebéd 8—12 dollár, 
stb. Érdemes tehát Ma
gyarországra jönni és itt 
„rázni a rongyot”.

Az elrejtett fotókópiák
R. P. fiatal elektromér

nök már hosszabb ideje 
foglalkozott a gondolattal, 
hogy nyugaton próbál sze
rencsét. Ügy készült fel az 
utazásra, hogy új életének 
megalapozásához némi elő
nyök biztosítása érdekében 
lefényképezte szülei meg
sárgult, németnyelvű szü
letési anyakönyvi kivonatát. 
Német származását kívánta 
ezzel bizonyítani.

De fényképmásolatot ké
szített érettségi bizonyít
ványáról, mérnöki diplo
májáról is, hogy végzettsé
gét igazolni tudja. Ilyen

A rózsaszínű álom
felkészülés után ült vonat
ra és érvényes túrista-út- 
levéllel vágott neki a bi
zonytalanságnak. Annyi 
mindent hallott, olvasott 
már a nyugati életről, hogy 
végre elszánta magát, ha 
olyan jók a feltételek, ak
kor ott marad.

Ugyanakkor magával vit
te a Marxista Esti Egye
tem tankönyvét. Ezt azzal 
a számítással tette, hogyha 
elképzelései nem válnak 
be, és haza kell térnie, ak
kor ezzel bizonyíthatja, 
hogy nem akart végleg kint 
maradni.

Minden óvatossága hiá
bavaló volt, mert a vám- 
vizsgálat alkalmával elő
kerültek az ügyetlenül el
rejtett fotókópiák. S ezek- 
után nem hatott meggyőző
en az a dadogás, amellyel 
azok külföldre vitelét igye
kezett megmagyarázni.

A „megtalált paradicsom”
Kétségtelen, hogy a nyu

gatról barátoknak, család
tagoknak, ismerősöknek ha
zaküldött levelek eseten
ként sikeres pályakezdésről 
számolhatnak be. Vannak, 
akiknek rövid idő alatt si
került viszonylag jó körül
ményeket teremteniük. Sok 
esetben ezek a levelek is 
komoly veszélyt rejtenek 
magukban, mert felelőtlen 
elhatározásra, cselekedetre 
késztetnek egyes embere
ket.

P. B. és felesége, vala
mint S. K. és felesége, egy
más után kapták a levele-

Munkaerőgondok a bányaüzemekben
Bányaüzemeinknek vál

tozatlanul komoly létszám- 
hiánya van. Vállalatunk 
múlt évi átlagos munkás 
létszáma 356 fővel volt ke
vesebb mint két évvel ko
rábban. A létszámcsökke
nés elsősorban a bányaüze
mekben a vájvégi dolgozók
nál jelentkezett. A munkás 
vándorlás (fluktuáció) bár 
valamelyest csökkent 1971- 
ben, de még magasnak- te
kinthetjük.

Az elmúlt évben 1.833. 
munkást vettünk állomány
ba, ezzel szemben 1.921 főt 
kellett állományból töröl
ni. Sajnos igen sok dolgo
zó a felmondási időt sem 
tartja be és „kilépett” 
munkakönyvi bejegyzéssel 
hagyja el a vállalatot. Ezek 
száma a múlt évben pl. 581 
fő volt.

A. kilépéseket nem tud
tuk felvétellel pótolni, ezért 
a vállalati átlaglétszám is 
csökkent. A csökkenés kü
lönösen a II. sz. bánya
üzemnél jelentkezett na
gyobb mértékben, ahol pe
dig gazdálkodási szempont
ból viszonylag kedvezőek 
az előállítási költségek. A 
létszám csökkenés tehát az 
egész vállalati kollektíva 
érdekeit is veszélyeztette.

Ezt figyelembe véve a 
vállalat vezetősége felvételi 
korlátozást vezetett be az 
üzemeknél. A felvételre je
lentkezőket a II. sz. bánya
üzemhez irányítják, hogy 
az elmúlt időszakban le
csökkent vájvégi létszámot 
feltölthessék. Sor kerülhet 
egyes csapatok szervezett 
átirányítására is. így re
mélhető, hogy helyreáll az 
optimális egyensúly a bá
nyaüzemek létszámában. 
Sajnos nem számíthatunk 
lényeges külső munkaerő 
forrásra, amely segítene 
munkaerő gondjainkon. A 
létszám felvételben első

ket korábban külföldre szö
kött ismerőseiktől. Azok
ban áradozva számoltak be 
a „megtalált paradicsom
ról”. Egyebek között ilye
neket írtak:

.....  Itt lehet úgy autót
venni, hogy nem fizetsz 
érte semmit, elhozod a ko
csit és majd később, havi 
részletekben törleszted. 
Olyan kocsik vannak, gye
rekek, hogy nem is igaz. 
Minden automata: az aj
tók, az ablakok, az ablak
mosó, az ülés hátracsuk
ható, szóval álom...”

A levél írójának nyilván 
igaza van. Köztudomású — 
és ezt nálunk senki sem 
vitatja, — hogy az USA 
autóipara nagy múltra te
kint vissza és éppen ezért 
fejlett. Részletre is lehet 
autót vásárolni, mert nagy 
a kínálat. Ám a buzgó le
vélíró azt már elfelejtette 
megírni, hogy a boldog ko
csitulajdonosnak —• aki vá
sárláskor semmit sem fi
zetett — csak egyetlen al
kalommal kell olyan hely
zetbe kerülnie, hogy beteg
ség. munkanélküliség, vagy 
más okból fizetésképtelen 
lesz. Akkor bizony az au
tótól, meg a befizetett rész
letektől is elbúcsúzhat. Eb
ben ez az üzlet!

(Ezt az írást a belügyi 
cikkgyűjtemény 1971/2. sz. 
füzetéből vettük át, némi 
lerövidítéssel).

Kassai István.

sorban a vidéki dolgozóink 
segíthetnek ismerőseik kö
rében végzett agitációval. 
Vállalatunk —• különösen 
a bányaüzemek —• viszony
lag magas béreket és egyéb 
juttatásokat tud biztosíta
ni, amely vonzó lehet a vi
déki dolgozók körében, ha 
ezt megfelelően propagál
ják.

Az elmúlt években sike
rült a létszámhiányt ellen
súlyozni a munkatermelé
kenység növelésével, a váj
végi teljesítmények emelé
sével. Ehhez a vállalat 
megfelelő anyagi ösztönzési 
rendszert dolgozott ki, s 
ennek alapján 1971-ben 7,1 
millió Ft-ot fizethettek ki 
bányaüzemeink. A teljesít
mények további . növelése 
az évben is feladat, az em
lített létszám problémák 
miatt. Feladatunk továbbá 
a megfelelő, jó munkahelyi 
légkör kialakítása, a mun
kafeltételek javítása, hogy 
a meglévő dolgozók ne 
hagyják el vállalatunkat. 
Ebben a tekintetben sokat 
tett vállalatunk a múlt év
ben is. Jelentős bérfejlesz
tésben részesültek dolgozó
ink. A jóváhagyott törzs
gárda szabályzat szintén 
többlet-juttatásokat bizto
sít, s egyben perspektívát 
jelent az új dolgozóknak. 
A dolgozók lakásproblémá
inak megoldásában is sok
rétű támogatást adott vál
lalatunk.

A kapott támogatás fe
jében dolgozóink szerző
désben vállalták, hogy meg
határozott ideig vállala
tunknál maradnak. Tovább
ra is keresni fogjuk azokat 
a lehetőségeket, amellyel 
olyan feltételeket tudnak 
biztosítani dolgozóinknak, 
hogy szívesen dolgozzanak 
vállalatunknál.

Juhász Károly

„Közlekedési morál 1972.”
A gyorshajtás és következményei
A városok zsúfolt, ideg

feszítő forgalmából kijutva 
a gépjárművezetők lelkileg 
felszabadulnak. Nincs se
besség-korlátozás — a sze
mélygépkocsi- és motorke
rékpárvezetők számára — 
megszűnik a városi zsúfolt
ság, nincsenek jelzőlámpák, 
egyre ritkábban fordulnak 
elő a különböző, kötelező, 
és korlátozó jelzőtáblák so
kasága, vagyis a vezető sza
bad akarata jobban érvé
nyesülhet. Tehát az útvo
nalvezetés helyes kiképzé
se, a kisebb forgalom, a 
sebesség utáni vágy és ez
zel járó öröm-érzet nem 
egy esetben a maximális 
sebesség elérésére serkent.

Az országúton a szinte 
átmenet nélküli sebesség 
növelése sok veszélyt rejt 
magában. A sebesség növe
lésére gyakran okot ad az 
azonos típusú gépjárművek 
megelőzésének vágya, vagy 
a vezetett gépjárműnél 
kisebb teljesítményű gép
jármű megelőzése. Sokszor 
serkenti nagyobb sebességre 
a vezetőt a kocsiban ülő 
utasok, bíztatják, ugratják. 
Az ilyen jó heccnek vélt 
beszéd a vezető hiúságát 
sérti, meggondolatlan ön
bizalmat kölcsönöz és vé
gül felelőtlen cselekedetek
be torkollik.

A sebesség növelésének 
gyakori oka az u. n. „autós 
önérzet”. Az új autó, a ve
zetési rutin csillogtatása, a 
kedves ismerős előtt való 
oktalan tetszelgés, az ügyes
ség és bátorság fitogtatása, 
mely számtalanszor tragé
diákhoz vezet.

Baranya megyében 1971. 
évben gyorshajtás követ
keztében 316 közlekedési 
baleset történt, vagyis a 
legtöbb baleset gyorshajtás 
következménye.

Az érvényben lévő jog
szabály kimondja: jármű
vel csak olyan sebességgel 
szabad haladni, amely 
mellett a jármű közlekedé
se biztonságos. A jármű 
közlekedése akkor bizton
ságos, ha vezetője — fel
téve, hogy mások is be
tartják a rájuk vonatkozó 
szabályokat — baleset elő
idézését el tudja kerülni és 
ha a körülmények úgy kí
vánják, járművét meg tud
ja állítani. (

Tehát a jármű sebességét 
úgy kell megválasztani, 
hogy az megfeleljen a lá
tási-, forgalmi- és útviszo
nyoknak és ne igényeljen 
nagyobb féktávolságot mint 
amekkora a belátható út-

Örömben, üröm

Kulcsátadás Szentlőrincen
Olvasóink többsége előtt 

ismert, hogy vállalatunk 
hozzájárulásával lakásépí
tés folyik Szentlőrincen. Az 
első húsz lakás ünnepélyes 
kulcsátadásra ezév január 
24-én került sor. Sajnos e 
boldogító esemény lejátszó
dása sem feledteti teljes 
mértékben a leendő lakás- 
tulajdonosokkal a korábbi 
„huzavona” időszakot.

Hogy is volt csak? A la
kásokba beköltözők már az 
elmúlt év november 1-én 
lefizették az indulási ala
pot és megkötötték a szer
ződéseket az OTP-nél, 
mondván, hogy napok kér
dése és kulcsátadás lesz. 
Ezután megkezdődött a rö
vidtávú „labdajáték” a ha
táridők körül. Csak néhá
nyat a legutóbbi kulcsáta
dási határidőkből: 1971. 
nov. 7., dec. 15., Karácsony,

Egy szerencsés kimenetelű gyorshajtásból eredő bale
set (a baleset során csak könnyű sérülés történt).

szakasz hossza. Pl.: a sűrű 
köd, hóesés, sötétség, illet
ve rossz világítás vagy 
egyéb kilátást gátló körül
mény miatt csak 20 méterre 
lehet ellátni, akkor a se
bességet úgy kell megvá
lasztani, hogy ezen a 20 
méteren belül ha szüksé
ges, a jármű meg is tud
jon állni.

A KRESZ km/órában 
meghatározza lakott terü
leten belül és lakott terü
leten kívül a járművek se
bességét. Sok jármű veze
tője ezt helytelenül értel
mezi és igyekszik maxi
málisan kihasználni és 
megfeledkezik arról, hogy 
e sebesség nem kötelező, 
hanem csak lehetőség. A 
rendelkezés lehetőséget ad 
pl. személygépkocsinak la
kott területen belül ha 
minden egyéb feltétel biz
tosított, akkor 60 km/órán- 
kénti sebességgel közleked
het.

Helytelenül értelmezik 
sokan a gépkocsik egyre 
növekvő teljesítő képessé
gét is. Azt gondolják, hogy 
az autógyárak azért gyár
tanak nagy sebesség kifej
tésére alkalmas gépkocsi
kat, hogy azzal feltétlenül 
száguldozni kell. Ezzel 
szemben a tervezők és 
gyártók törekvése a telje
sítőképesség növelésével 
arra irányul, hogy az egyre 
növekvő zsúfolt forgalom
ban ha erre lehetőség van, 
rövid távon fel tudjon 
gyorsulni a gépkocsi.

Következik: „Járműveze
tők cs gyalogosok”.

T. S.

dec. 30., és az idei évben 
is volt már korábbi kettő, 
az átadást megelőzően. A 
fenti időpontok nem lég- 
bőlkapott adatok, hanem a 
kivitelező Szentlőrinci Épí
tő Szövetkezet felelős veze
tői által meghatározott, 
minden esetben fixnek 
mondott határidők. Ügy 
tűnik, hogy minden fele
lősségérzet nélkül dobálóz
tak az újabb és újabb ha
táridőkkel, mintha csak já
ték lenne az egész.

Az első húsz lakás áta
dása után az örömök mel
lett tehát más tapasztalat 
is van. Kérdés, hogy a kö
vetkező átadási munkála- 

ezeket mennyiben 
sikerül kiküszöbölni az 
építőknek, a vállalat ille
tékeseinek, a beköltözésre
váró lakók javára.

Keller Gábor.

Mit olvasnék szívesen 
az Ércbányász-ban?
Régóta foglalkoztat a gondo

lat, de legtöbbször csak akkor 
jut eszembe, amikor havonta 
kétszer meghozzák az üze
mekbe az Ercbányászt, és úgy 
félhangosan véleményt monda
nak a dolgozók újságunk tar
talmáról.

A kérdés nem egyszerű és 
több szempont komplikálja. 
Ilyenek például terjedelem, 
csak havi kétszeri megjelenés, 
társadalmi írások, társadalmi 
szervek „oldalai” stb. Szóval 
magyarázatot tudunk találni, 
ami gyakran helytálló is. Ügy 
érzem, mégis hiányzik valami 
ebből az újságból. Tulajdon
képpen nem könnyű a kér
dés megoldása, mert ahhoz, 
hogy sokkal érdekesebb le
gyen, többet kell az írónak 
kutatni, utánjárni, és igénye
sebben kellene a szerkesztést 
is végezni. Az eszmefuttatáso
mat tulajdonképpen onnan 
szeretném elkezdeni, hogy sze
münk előtt játszódik társadal
munk fejlődése, a dolgozók 
igényének emelkedése minden 
vonatkozásban, munkában, szo
ciális és kulturális kérdések
ben, pihenésbe stb. És ezzel 
együtt - hogy a kérdéstől ne 
távolodjak el - vállalati újsá
gunk színvonalában is van 
ilyen emelkedés, de ezek mel
lett érzésem szerint még na
gyon sok az egysíkú cikk, a 
száraz, az életben természetes 
jelenségek leírása, egy rova
ton belül sokszor ugyanaz a 
személy ír, akinek a stílusa 
nyilván mindig ugyanaz. E 
hiányosságok nem minden 
számban futnak össze, de 
azért gyakoriak.

Ezek után lapunk főszer
kesztője nyugodtan mondhat
ja: kritizálni könnyű, de a 
körülmények és lehetősé
gek ... Na, hogy mégis ennek 
a néhány észrevételnek nyo
mán próbáljunk meg előre
lépni, szerintem először rend
szeresen kutatni kellene az 
előfizetők között, hogy mi az, 
ami őket érdekli. Bizonyára 
mi, olvasók is segíthetnénk 
ebben, ha rendszeresebben ír
nánk meg igényeinket, elkép
zeléseinket.

Az természetes, hogy vannak 
alkalmi, ünnepi számok, me
lyekről illik írni az újságban. 
Az ilyen cikkeknek minden
képpen helyet kell biztosítani, 
de többet kellene írni a külön
böző szakmai újdonságokról. 
Elég gyakoti, hogy a vállalat
tól külföldi tanulmányútra 
mennek és - gondolom - sok
minden újat látnak, de renge
teg a külföldön járó magán
turistánk ’s, akik leírhatnák 
mindazt, amit útjuk alkalmá
val tapasztaltak, felhívhatnák 
a figyelmet a különbőz- érde
kességek megtekintésére.

Jó lenne, ha minden szám
ban lenne keresztrejtvény és 
abban téma lethetne például 
vállalatunk története.

A jelenlegi írásokban szerin
tem az is probléma, hogy 
mindenki a saját munkaterü
letéről, üzeméről ír, legtöbb
ször elég hosszan, ez aztán 
könnyen arra vezet, hogy a 
cikkíró nem látja, vagy csak a 
saját szemszögéből a témát, és 
esetleg elfogult. Az ilyen 
.anyag legtöbbször csak annak 
a kis csoportnak, brigádnak 
érdekes, akikről írnak.

MARINOV DEZSŐ
Szerkesztői megjegyzés: Ma' 

rinov elvtárs fenti írását azzal 
küldte meg, hogy közöljük lf’ 
ha egyetértünk mondanivaló' 
jával. Leközöljük és szívesen 
vesszük olvasóink további ésZ' 
revételeit is.

SZERKESZTŐSÉG
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TÁRSADALMI ÜGY
A csökkent munkaképességű bányászok 

foglalkoztatottságának megoldása
Belcznai Antal (37 éves), III-as üzemi robbantó

vájár, 1958 óta dolgozik a bányászatban. Jelenleg be
teg és 1700,— Ft körüli táppénzből él, negyedmagá
val. Amíg a Tüdőszanatóriumban volt, még ennyi 
pénzt sem kapott a családja.

Munkafelajánlás 24 pontban
A IV. SZ. BÁNYAÜZEM SZOCIALISTA SZERZŐDÉSBEN VÁLLALJA, 
HOGY 1972-BEN IS TELJESÍTI A „SZOCIALISTA MUNKA ÜZEME”
ÉS EZEN BELÜL AZ „ÉLÜZEM” ClM FELTÉTELEIT

Az előzmények? 1968-ban 
megbetegedett. Sokáig kór
házban volt. Tüdejét meg
operálták. Az előírt idő el
telte után nem kaphatott 
tovább táppénzt, de még 
nem gyógyult meg. A csa
lád anyagi tartalékai ezidő 
alatt jórészt kimerültek, 
mivel a kórházban eltöltött 
időre kevesebb táppénz 
járt. Rokkantsági nyugdíj
ba helyezéséig, 6 hónapig, 
sem fizetést, sem táppénzt 
nem kapott, szinte csak se
gélyekből éltek. 1970. má
jusában egy felülvizsgálat 
alkalmával úgy határoztak, 
hogy újból dolgoznia kell. 
Csökkent egészségével nyil
ván kevesebbet keresett, 
mint előzőleg. Másfél évig 
tudott dolgozni. 1971. no
vemberétől újból beteg. 
Most a csökkent kereset 
után kapja a táppénzt. így 
jutott el odáig, hogy az 
1967-es keresetének alig 
több mint felét kapja kéz
hez.

Mi lesz ezután Beleznai 
Antal robbantóvájár sor
sa? Egy évig lehet táppén
zen. Vagy nyugdíjba teszik, 
ekkor a 25 évből hiányzó 
évek százalékát levonják, 
vagy elmegy portásnak? 
Mindkettő szomorú pers
pektíva egy viszonylag fia
tal nagycsaládos férfinak.

Ez a találomra kifaragott 
példa sajnos csak egy eset 
a sok közül vállalatunknál, 
sőt még egy üzemünknél 
is. A csökkent munkaké
pességű dolgozók száma 
például csak a III-as üzem
nél, 234 fő. Óriási szám-ez!

Államunk nagy áldoza
tokat vállal a munkában 
megrokkant, vagy más mó
don megbetegedett dolgo
zók anyagi biztonsága ér
dekében. Aki üzemi baleset 
következtében rokkan meg, 
ha a balesetben nem hibás, 
100 százalékos kártérítést 
kap. Ha az ő hibájából kö
vetkezett be a baleset, ak
kor csak fizetése 80 száza
léka illeti. A foglalkozási 
megbetegedések (szilikózis, 
vibrációs- és zajártalmak) 
esetén, ha rokkantsága a 
36 százalékot eléri, az elő
ző kereset 80 százalékát 
kapja. Szilikózisnál már 16 
százalék elérése esetén pót
lékot adnak. Általános 
egészségromlás a leggyako
ribb oka a csökkent mun
kaképességnek. Ide tarto
zik az összes betegség 50 
százalékos munkaképesség 
elérésekor előző kereseté
nek 80 százalékát kapja az 
illető, egy évig. Egy év 
után újabb felülvizsgálat 
következik és ha nem ja* 
vult a beteg állapota, nyug
díjba megy.

A csökkent munkaké
pességű dolgozók anyagi 
érdekeinek védelmére ho
zott rendelkezések nagyon 
humánusak, mégis vannak 
ellentmondások, melyeket 
nagyon sok dolgozónk sé
relmez. Pld. szilikózisos 
megbetegedéseknél 16—25 
százalék közötti egészség- 
romlásnál már nem sza
bad poros munkahelyen, 
pl. vájvégen dolgozni. Ha 
pedig egy bányászt „elte
lepítenek” a vájvégről, ak
kor 1000—1500 Ft-tal keres 
kevesebbet, ugyanakkor já
radékot csak 200—300 fo
rintot kap.

Másik példa: az általá
nos egészségromlás 50 szá
zalékos. Az orvosi javas

laton szerepel, hogy milyen 
helyen dolgozhat ezentúl. 
Azonban ennyire kímélő 
munkahely egy bányaüzem
nél egyszerűen nincs. Le 
kellene számolni és új 
munkát vállalni. De hol 
vesznek fel szívesen egy 
50 százalékos egészségű 
embert? Ki mer elmenni, 
otthagyni azt a munkahe
lyet, ahol 10—15 évet dol
gozott és ahol megbetege
dett? Rendszerint ezeknek 
az embereknek még szak
májuk sincs.

A szakmunkások keresete 
az évek folyamán minden 
más iparágban növekszik, 
mivel a szakmai tapaszta
latok bőven ellensúlyozzák 
a fizikai erő esetleges csök
kenését. Nem így a bányá
szatban! Itt egy 4—5 éves 
gyakorlattal rendelkező fi
atal vájár már eléri az ál
tala produkálható teljesít
mény maximumát. Ez a 
teljesítménye elég hosszú 
ideig azonos szinten marad, 
majd egyébként változóan, 
de 10—15 év után csök
kenni kezd. Ezzel együtt — 
természetesen —a kereset is 
csökken. Mi lehetne itt a 
megoldás? A kérdés nem
csak a mi vállalatunknál 
jelent évek óta nagyon ko
moly gondot, foglalkoztak 
ezzel felsőbb szervek is. 
Vállalatunk vezetői kifej
tették megoldási javaslata
ikat e kérdésben, amelynek 
lényege, hogy egy bizonyos

Üzemlátogatás 

a III. sz. bányaüzemben
A vállalat műszaki veze

tésének kezdeményezésére, 
a fúróberendezések bemu
tatása céljából a III. szá
mú bányaüzem vezetősége 
üzemlátogatás megrendezé
sét vállalta. A január 18- 
án megtartott látogatásra 
meghívták a KBF képvise
lőit. a vállalat műszaki ve
zetőit, az üzemek vezetőit, 
főmérnökeit és gépészeti 
szakembereit.

A tapasztalatcsere-jellegű 
üzemlátogatás célja az volt, 
hogy a vállalat és az üze
mek műszaki vezetői tájé
kozódjanak a fúróberende
zésekkel végzett kísérletek 
jelenlegi állásáról, s fel
mérjék ezen fúróberende
zések vállalati szintű be
vezetésének lehetőségeit, 
hogy ezzel biztosítani le
hessen a vibrációártalom 
csökkentését, valamint a 
fúrási teljesítmény növelé
sét.

Bemutatásra került a ra
kodógép-manipulátor, az 
egy- és kétoszlopos fúró
berendezés, valamint az 
egyedi előtoló fúróberende
zés üzemelés közben. Ezen 
kívül bemutatták a kőzet- 
csavar-lyukfúrást és a 
nagyátmérőjű robbantást is.

Az előtoló állvány és fú
rószerelvények különböző 
variációjú tökéletesítésén a 
Kísérleti Kutató Üzem mel
lett a III-as üzem is dol
gozott. A résztvevő szak
emberek körében általános 
tetszést váltott ki a III-as 
üzem által kikísérletezett 
egyedi előtoló fúróberende
zés. A III-as üzem 1971. 
elejétől önálló kísérleteket 
folytatott megfelelő proto-

szolgálati idő után minden 
váj végi dolgozónak megfe
lelő végkielégítést . kellene 
adni és megteremteni an
nak lehetőségét, hogy új 
szakmát tanuljon. Ennek 
megelőzéseként időszerű 
volna újból nagyobb súlyt 
helyezni a bányászok két* 
szakmás képesítésének meg
szervezésére, amely már 
eleve csökkentené a későb
bi gondokat. Ez már több 
országban —• szocialista or
szágokban —• bevezetett és 
gyakorlatban bevált mód
szer, a csökkent munkaké
pességű bányászok problé
májának megoldására.

Sajnos vállalatunk ezt 
önerőből megoldani nem 
tudja. Pénz és igen sok 
más feltétel kell a végki
elégítéshez, valamint az át
képzés lebonyolításához. De 
szükséges, hogy megfelelő 
munkaerő-utánpótlás is le
gyen, akik a távozók he
lyére lépnek.

Ezek a feltételek napja
inkban még nem teremtőd
tek meg vállalatunknál. Va
lószínűleg országos szinten 
sem, de valamilyen meg
oldásnak előbb-utóbb szü
letni kell.

Lapunkban visszatérően 
foglalkozni kívánunk ezzel 
a nyitott kérdéssel, mert ha 
valahol, úgy itt nagyon so
kat számit az átlagon belül 
minden egyes ember sorsá
nak emberséges „lerende
zése”, és az egyedi kérdé
seken túl —• minden bi
zonnyal — segíthet az új
ság nyilvánossága a kérdés 
általános megoldásában is.

Gábor Mihály

típus kialakítása érdeké
ben. Ehhez a munkához az 
üzem műszaki vezetése 
igyekezett maximális segít
séget nyújtani a kivitele
zésben élenjáró gépészeti 
dolgozóknak.

A kísérleteket a kétosz
lopos fúróberendezéssel 
kezdték. Ebből fejlesztették 
ki az egyoszlopos fúróbe
rendezést és az előto
ló négyszögkeresztmetszetű 
vezetőlécének használatát. 
A fúróállvány végleges 
rögzítését támelőfeszítő-be- 
rendezéssel végzik. A füg
gőleges mozgatás fogasléc 
beiktatásával történik. A 
vízszintes irányú mozgást a 
fúróállványra szerelt ke
resztszán biztosítja. Az 
egyoszlopos fúróberendezés 
átállítása, ki* és beszerelése 
gyorsan, könnyedén elvé
gezhető. Négy beállással le 
lehet fúrni az egész véjvé- 
get. Ezen új típusú fúró
berendezés gyakorlati al
kalmazásának konkrét
hasznát dolgozóink tapasz
talják majd, amikor nem 
a mostani rázós, nagy erő
kifejtést igénylő gépekkel, 
hanem ezzel a könnyebbsé
get jelentő előtoló fúróbe
rendezéssel dolgozhatnak. 
A kikísérletezett fúróbe
rendezés nagymértékben 
javítja dolgozóink eddigi 
munkakörülményeit, s a 
szakemberek véleménye is 
az, hogy a berendezés al
kalmas a vállalati szintű 
használatra és bevezetésre.

H. I.

A szocialista brigádok és 
részlegek vállalásainak ösz- 
szesítése alapján az üzem 
párt- és szakszervezeti bi
zottsága együttes ülésen vi
tatta meg és hozott határo
zatot az 1972. évi szocia
lista szerződés megkötésére, 
mellyel a IV. ötéves terv 
gazdaságpolitikai célkitű
zéseinek eredményes vég
rehajtását kívánja elősegí
teni. A szerződéstervezet 
24 pontban foglalja a vál
lalt és megvalósítandó fel
adatokat. Többek között 
tartalmazza a főbb terme
lési és gazdasági mutatók 
teljesítésének vállalását. így 
az éves fémkg. terv 103 
százalékos, az önköltségi 
terv 97 százalékos, az össz- 
üzemi teljesítményterv 103 
százalékos teljesítését rög
zíti. A továbbiakban a szer
ződés az alábbi vállaláso
kat foglalja magában: az 
1000 ledolgozott műszakra 
jutó balesetek miatt kieső 
műszakszám a vállalat ál
tal meghatározott szint 
alatt marad. Az üzem a 
termelés növelése érdeké
ben szervezett munkaver
seny célpremizálását a bér
szerkezet alakulásától füg
gően és a lehetőségekhez 
mérten biztosítja. A meg
lévő munkaerő gazdaságo
sabb felhasználása érdeké
ben az előkészítő- és fej
tési munkahelyeken át kell 
térni a kétműszakos ter
melésre.

Az 1972. év II. félévében 
az I-es aknától a IV-es 
aknára ' kell átköltöztetni 
a Il-es és III-as körlet dol
gozóit. Ezt megelőzően az 
átköltözők részére elméleti 
és gyakorlati továbbképzé
sek biztosítsák a balesetel
hárítás és új technológiai 
folyamatok megismerését. A 
szocialista brigádok által 
felajánlott társadalmi
munkaórákat teljes egészé
ben az üzem gépműhelyé
nek felépítésére, az üzem 
parkosítására, a sport- és 
MHSZ létésítmények éoíté- 
sére kell felhasználni.

E vállalásnál szeretném 
kiemelni a gépműhely épí
tését, melynek kivitelezője

Az 1972. évi brigádszerződésekről
A Szolgáltató Üzem szo

cialista brigádjai 1971-ben 
sikeres évet zártak. A bri
gádvezetők január hónap
ban megtárgyalták a to
vábbi teendőket és megkö
tik az új brigádszerződé
seket. Értékes vállalások 
szerepelnek a szerződések
ben. Néhány szót ezekről.

A Bánki Donát, a Máz, 
a VIII. pártkongresszus 
gépkocsiszerelő szocialista 
brigádok garanciát vállal
nak valamennyi, általuk 
végzett Il-es revíziós javí
tásért, valamint felújítás
ért. A garanciális feltéte
leket részletesen kidolgoz
ták, azokat teljes mérték
ben a helyi körülmények 
és lehetőségek figyelembe
vételével alkalmazzák. A 
társadalmi műázakok vo
natkozásában is igen jelen
tős feladatot vállaltak. Az 
elmúlt év során a műhely 
átalakítása volt az ilyen 
vállalások fő témája. Most 
az építészeti és egyéb mun
kálatoknál ■ vállaltak ne
gyedévenként meghatáro
zott társadalmi segítség- 
nyújtást.

Az ércszállító brigádok 
ugyancsak, részesei az 1971. 
évi eredményeknek. Űjabb 
vállalásaik is értékesek. 
Vállalták, hogy jó munka- 
beosztással és jó szervezés-

a Szolgáltató Üzem lesz. 
Az üzem létkérdése, hogy 
a termelés már az I. félév 
után megindulhasson az új 
gépműhelyben. Ennek elő
segítése és biztosítása ér
dekében szocialista szerző
dés-kötésre kerül sor üze
münk és a Szolgáltató
Üzem között, melyben a
IV-es üzem vállalja az épí
tés során a Szolgáltató
Üzem esetleges munkaerő-
hiányának pótlását, a szoc. 
brigádok által felajánlott 
társadalmi munkaórákkal.

A szerződés magában 
foglalja még tapasztalat- 
cserék szervezését, az újí
tómozgalom elősegítését, és 
elterjesztését, KIM—KIT 
mozgalmi vetélkedők szer
vezését, iskolák és egy ál
lami gyermekgondozó inté
zet patronálását, stb.

E vállalások alapját első
sorban az képezte, hogy az 
üzem az elmúlt évben — 
a rendkívül nehéz körül
mények ellenére is — tel
jesítette éves tervét.

A párt- és szakszervezeti 
bizottság együttes ülése a 
termelési' mutatók ismere
tében egyhangúlag megál
lapította, hogy az üzem az

1971. évi vállalásait telje
sítette és eleget tett a 
„Szocialista Munka Üze
me”, s ezenbelül az „Él
üzem” cím feltételeinek.

A IV-es számú bánya
üzem az 1971. évi fmkg 
tervét 107,5 százalékra, Ft/ 
fmkg önköltségi tervét 
95,46 százalékra, összüzemi 
teljesítmény  tér vét 107,9 szá
zalékra teljesítette. Az 1000 
ledolgozott műszakra jutó 
balesetek miatt kiesett mű
szakszám. 12,4 volt.

Virág elvtárs a PB tit
kára, összefoglalójában an
nak a meggyőződésének 
adott kifejezést, hogy az 
elmúlt év eredményei, a 
szocialista brigádok és rész
legek ez évi vállalásai meg
alapozták a feltételét an
nak, hogy az üzem meg
tegye az 1972-es évre is 
vállalását és megkösse 
szerződését.

Reméljük, hogy az üzemi 
szerződésben foglaltak pont- 
ról-pontra megvalósulnak, 
és ezzel üzemünk hozzájá
rul a IV. ötéves terv 1972- 
re előírt célkitűzéseinek 
maradéktalan teljesítésé
hez.

Györkös József

Műszaki konferencia 
a III. sz. bányaüzemben
1972. január 29-én tar

tottuk műszaki konferen
ciánkat, melynek célja volt 
az 1971. évi szocialista 
munkaverseny mozgalom
ban vállaltak teljesítésének 
vizsgálata, kiértékelése és 
a további feladatok rögzí
tése. Ennek keretében Né
meth Lajos elvtárs, az üze
mi versenyértékelő bizott
ság elnöke beterjesztette a 
„Szocialista munka üzeme” 
és az „Élüzem” cím elnye
rése érdekében tett válla
lások önértékelését, vala
mint ismertette az 1972. 
évi vállalásokat. A beszá
moló után élénk vita ala
kult ki, melyből kitűnt,

sei kiküszöbölik a délutá- 
nos és éjszakás váltásoknál 
a félórás kieső időt, az 
ércszállításnál megfelelő 
gépkocsi kihasználást érnek 
el. Ezenkívül negyedéven
kénti ütemezésben részt 
vesznek a telephely rende
zésében és csinosításában.

A Volgarszemélygépkocsi 
vezetők szocialista brigád
ja az elmúlt évben az 
üzemköltségek betartását 
vállalták és ennek dereka
san eleget tettek. Éves 
szinten több mint 1 200 000 
kilométert teljesítettek. Ez 
a hatalmas szám is bizo
nyítja, hogy a brigád tag
jai jó gépkocsivezetők, sze
retik a szakmájukat, gép
kocsijukat, azokat jól kar
bantartják.

A szocialista brigádok 
minden évben tovább fej
lődnek. Vállalásaik konkré
tabbak, a kollektívák jóté
konyan hatnak az új belé
pő dolgozókra is.

Igyekeznek betartani a 
vállalásuk második és har
madik fejezetét is. Szerve
zett politikai oktatásban 
vesznek részt és többen 
esti iskolákban tanulnak.

Az elmúlt évben 15 dol
gozó részesült kitüntetés
ben, balesetmentes veze
tésért.

Engclmann József

hogy a résztvevők nagy je
lentőséget tulajdonítanak e 
versenymozgalomnak.

A versenymozgalom szer
vezésében. irányításában 
fontos munkát végez üze
münk verseny értékelő bi
zottsága. A bizottság lel
kiismeretes, odaadó mun
kájában meghatározó: a 
feladatok kitűzése, részleg
szintig történő lebontása a 
hármas jelszó alapján; az 
értékelésnél tapasztalt hiá
nyosságok kiemelése és 
ezek megszüntetése, a vál
lalások felülvizsgálata; a 
vállalások részarányos tel
jesítésének vizsgálata és a 
teljesítések lehetőségének 
biztosítása; a részleg-ver- 
senyértékelő bizottságok 
munkájának koordinálása, 
szocialista brigádvezetők 
értekezletének megtartása, 
tapasztalatainak hasznosí
tása.

Az üzem 1971. évi ered
ményeiben döntő szerepük 
volt a szocialista brigádok
nak. körleteknek és rész
legeknek. Az üzemi érté
kelések alapján részlegeink 
és körleteink 1971-ben a 
következő eredményeket ér
ték el: a Szocialista rész
leg cím IV. fokozatát a 
gépészet, a szállítás és a 
VI. körlet; III. fokozatát 
a IV. körlet; II. fokozatát 
a bányafúrás, a III. körlet 
és az V. körlat; I. fokoza
tát az I. körlet szerezte 
meg.

Az elmúlt év eredmé
nyeiért .a végzett munká
ért dicséret illeti az üzem 
egész kollektíváját. Az üze
mi versenyértékelő bizott
ság külön dicséretben ré
szesítette a IV. fokozatot 
elért kollektívákat a bri
gádmozgalomban kifejtett 
tevékenységükért.

A műszaki konferencia 
az 1971. évi értékeléseket 
és az 1972. évi vállalásokat 
jóváhagyta.

II. I.
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Egy váratlan bejelentés nyomában

Mi történt Arató Csabával ?
Váratlan 6s meglepő levél 

érkezett januárban a Pécsi 
Ércbányász SC elnökéhez, 
amelyben Arató Csaba be
jelentette, hogy január 15- 
ével visszavonul az aktív 
versenyzéstől. Közvélemé
nyünket érdekli, hogy tu
lajdonképpen mi történt 
azzal a játékossal, aki 12 
évig becsületesen játszott a 
legjobbak között, aki olyan 
sok dicsőséget és hírnevet 
szerzett csapatának, és aki 
most cserbenhagyta a sport
kört és nehéz helyzetbe 
hozta ezzel NB I-es csapa
tát.

Mit mond mindezekről
Arató Csaba? Mi vezette 
a levél megírásában, fog
lalkozott-e már előbb is 
a visszavonulás gondola
tával?
— Nem, eszembe se ju

tott. Most is úgy készültem 
az idei év versenyeire, 
mint régebben. Úgy érez
tem, van még 1—2 évem 
az élvonalban, harminckét 
éves vagyok. Lemondásom 
játékostársam Balázs Árpád 
— aki edzői feladatot is 
ellát —• elvtelen eljárása 
miatt született meg.

Elmondaná rcszleteseb- 
■ ben?

— A csapat egyik játéko
sa szerette volna, ha a 
Komlói Bányász NB III-as 
csapata átigazolja. Ez, 
egyéb okok miatt nem si
került. Tudomást szereztem 
az esetről, megkerestem 
nevezett játékost és fel
ajánlottam a fejlődése érde
kében, hogy 1 éves időtar
tamra jöjjön a Baranyai 
Építők NB III-as csapatá-

Sporthírek
MNK labdarúgó mérkő

zés Pécsett. A Pécsi Érc
bányász és a Bp. Vasas 
vezetői megállapodtak az 
MNK labdarúgó mérkőzés 
időpontjában. A legjobb 
nyolc közé jutásért a két 
csapat február 27-én Pé
csett játszik. A füves pá
lya kímélése miatt még 
nem történt döntés, hogy a 
mérkőzést melyik pályán 
rendezik meg.

©
Sakkozóink veresége Deb

recenben. Január 30-án le
játszott Debrecen—Ércbá
nyász OB. I. bajnoki mér
kőzésen 8:6 arányú vere
séget szenvedett az Ércbá
nyász csapata.

©
Az úszók is megkezdték 

az alapozást. Vlaskovics Jó
zsef edző vezetésével az 
Ércbányász úszói is elkezd
ték a felkészülést az idei 
év versenyeire. Jelenleg az 
Orvostudományi Egyetem 
uszodájában, heti három

Kézilabdázóink Harkányban

A Dunántúli Napló Kupa más időpontban, 
jobban szolgálná a csapatok felkészülését

Sűrűn nyílik az Építők 
útja-i iskola bejárati ajta
ja. A hidegtől kipirosodott 
arcú játékosok érkeznek a 
j ólfűtött, kényelmes öltöző
be. Szokásos tornatermi ed
zésre jönnek. Sietve átöl
töznek, hogy 19 órakor 
megkezdődhessen a foglal
kozás. Felhangzik a sípszó, 
Hang János, a csapat ed
zője gyors ellenőrzést tart.

hoz játszani, ahol mint ed
ző tevékenykedek. Szívesen 
fogadta a lehetőséget. Ez
után a sportkör és a szak
osztály vezetéséhez fordul
tam. ígéretet kaptam a já
tékos átigazolásával kap
csolatban. A megeggyezés 
ellenére Balázs Árpád, tud
tom nélkül visszavonatta a 
játékossal aláírását és a 
vezetés tudtával az NB li
es PEAC csapatához iga
zolta át.

Elhatározása végleges?
— Igen.
Utólag hogyan értékeli az 
eljárását és milyen ter
vei vannak a jövőt ille
tően?
•— Folytatom edzői n.un- 

kámat a Baranyai Éoítők 
csapatánál, ahol már egy 
éve edzősködöm. Én is na
gyon sajnálom a történte
ket. Fáj, hogy így kell el
búcsúznom. Nem lesz köny- 
nyű számomra se, hogy 
így történt, de nemcsak raj
tam múlott...

K. M.

szori edzéssel készülnek. 
Rövidesen mód .nyílik arra, 
hogy az edzések számát 
növeljék, mivel újra a 
szakosztály rendelkezésére 
bocsátják az átépített Ta- 

I nárképző Főiskola fedett 
! uszodáját.

©
Az Ércbányász kézilabda 

szakosztálya felhívással for
dul a sportkör szakosztá
lyaihoz, hogy kapcsolódja
nak be a korábban meg
hirdetett „Jó tanuló, jó 
sportoló” mozgalomba.

A százezer tagot szám
láló Magyar Országos Hor
gász Szövetség 1972. janu
ár 23-án tartotta küldött- 
közgyűlését. A vállalati 

; Horgász Egyesület tagságát 
Ákl Ferenc képviselte a 
gyűlésen, amelyen értékel- 

! ték az 1971-es évi munkát, 
[ megbeszélték az időszerű 
I feladatokat. A küldöttek 
I jelölőbizottságot választot- 
í tak a szövetség májusban 
I sorra kerülő tisztújító köz- 
1 gyűlésére.

Együtt a keret, csak egy 
fő hiányzik, azaz itt van, 
de civilben. Megsérült a 
DNK mérkőzésen. Amíg a 
játékosok az egyéni beme
legítést végzik, beszélge
tünk a csapat edzőjével az 
alapozásról és a felkészü
lés feladatairól.

A csapat december 15-én 
kezdte meg az alapozást, 
nem volt ez túl korai?
— Nem. Köztudott, hogy 

a feladatok évről évre na
gyobbak lesznek, ezáltal 
nőnek a csapat iránti kö
vetelmények is, aminek 
csak úgy lehet eleget ten
ni, ha korábban kezdünk 
el dolgozni.

Azóta két hónap telt el.
Milyennek ítéli a csapat 
jelenlegi erőnlétét?
—• A végzett munka tu

datos volt. A játékosok 
kondíciója megfelelő, de 
ahhoz, hogy a kitűzött célt 
elérjük, még nagyon sok 
munkára van szükség.

Hol folytatják a további 
felkészülésüket?
— Február 3-tól 16-ig 

Harkányban alapozunk. 
Napi 3 edzés szerepel a 
tervünkben. Egy edzés ki
mondottan az erőfejleszté
si gyakorlatokból áll. He
tente két alkalommal be
jövünk Pécsre tornatermi 
edzést tartani, vasárnap pe
dig DNK mérkőzéseket ját
szani, A játékosok szigorú 
tábori életet élnek.

Edzenek az Ércbányász labdarúgói.

Verses fejtörőjáték
Napjainkban, a vetélkedők 

és különböző szellemi csaták 
korszakát éljük. Hírközlő szer
veink és folyóirataink is prog
ramszerűen foglalkoznak a be
vált, népszerű játékokkal.

A verses vetélkedők a mun
kásszállón eddig négyszáz sze
mélyt foglalkoztattak, melyből 
azt a következtetést lehet le
vonni, hogy e műfaj továbbra 
is folyamatos érdeklődőkre 
tart számot.

Részben az eddigi érdeklő
dök, de az újabban bekapcso
lódók számára verses fejtörő
játékot indítunk.

Három fiatal magyar költő 
verséből közlünk 1—1 verssza
kot. Ki kell találni: ml a vers 
címe, ki a vers írója és rö
vid jellemzést kell adni az al
kotóról. Tehát: 3 vers, 3 kér
dés.

Az első 3 megfejtő között, 
sorsolás útján egy-egy köny
vet, illetve verskötetet sorso
lunk ki és közöljük a nyer
tesek neveit.

A megfejtések beküldési ha
tárideje: 1972. április 1.

írásban kell a megfejtéseket 
a MÉV szálló önkormányzati 
Bizottság címére beküldeni.

A megfejtendő három vers, 
három versszaka:

1. „A reggelekben van még 
áhitat! Mint Árpád nomádjai 
az új hazát, nézem a sátorte
tős házakat.”

2. „Billent a gép-mozdulatá
ból egy kémény, egy torony 
fakadt egy meztelen falu.”

3. „Amikor bárki bárminek 
végére ér, hogy az egészet

Milyen előnnyel jár Har
kány?
— A' harkányi táborozás 

nagyobb lehetőséget bizto
sít a csapat felkészítéséhez. 
Intenzív munkakifejtést és 
pihenést biztosít a játéko
soknak. És még sorolhat
nám az előnyeit...

Elégedett-e az új játéko
sok munkájával?
— Igen. Ha lehet így

mondani, ők talán még 
| többet is dolgoznak. Raj- 
[ tűk múlik, hogy beillesz
kedjenek a csapatba. Saj
nos, Ágoston György, a 
tízszeres magyar váloga- 

I tott játékosunk a tavaszi 
I mérkőzéseken még nem 
I szerepelhet, de az őszi for
dulóban már a pályán le- 

i hét.
Szerencsésnek tartja-e a 
DNK mérkőzéseket?
— Nem.

J Miért?
— Mert nem megfelelő az 

j időpont most, az alapozás 
j és az erőfejlesztés közepén, 
amikor a legnagyobb meg- 

j terhelést kapják a játéko- 
! sok, fizikailag és idegileg is 
i igen fáradtak. Jobban szol- 
; gálná a célt. ha a formába- 
[ hozó időszakra esne.

Mosolyogva nyújtja bú- 
I csúzásra kezét, nincs több 
j idő; közben befejeződött az 
egyéni bemelegítés és fiai 

! várják. Elsiet és elvegyül 
■ piros melegítős játékosai 
i között.

Kovács Miklós.

elölről kezdje hegyén és élén 
! fog mindent a kés.”

Mezőfi János.

Ismét a garázsokról
Elkészült a garázsok szővet- 

I kezet! tulajdonba vételének
■ tervezete.
I Amint a tervezetről értestil- 
j tünk, az a következőket tar- 
I talmazza. Az alakulandó szö- 
) vetkezeti tagoknak - garázs- 
: fenntartó szövetkezetekről van 
I szó — meg kell vásárolni a 
garázs területét. A terület fo
galmába a bejárat, vagy ud
var is beletartozik. A terület 
árát differenciáltan állapítot
ták meg attól függően, hogy 
bel-, vagy külterületen van. 
Ezen kívül vissza kell fizet
ni a PIK-nek azt az összeget, 
melyet bérbeszámítás címén a 
lakbérből elengedett. Ez a szer
ződéskötéstől 1971. január 1-ig 
összesen értendő. Tulajdonkép
pen vissza kell vásárolni az 

; ingatlankezelőtől a garázst. Fi- 
i zetendő még az ingatlanközve- 
I títőnek az átírás költségei, az 
I érték 3 százaléka. A szövetke
zetbe való belépés önkéntes, 

1 aki akarja az meghagyhatja a 
; PIK tulajdonába a garázst és
■ a már közölt bérleti díj ellené- 
! ben használhatja azt továbbra 
J is.

G. M.

• ,
Az elmúlt hónapban va

lóságos oktatási intézmény- 
nyé alakult át a harkányi 
bányász üdülő. Kettő — 

■ négy napos turnusokban 
párt- és szakszervezeti tiszt
ségviselők, aktivisták ré
szesültek továbbképzésben.

A szakszervezeti nőfele
lősök eredményes mozgósí
tása nyomán, a három sza
kaszban végrehajtott nő- 
gyógyászati szűrővizsgála
ton 160 nő vett részt.

Benkő József elvtársat 
1972. január 16-i hatállyal, 
kinevezték a vállalati szak- 
szervezeti bizottság munka- 
védelmi felügyelőjévé. Ben
kő elvtárs előzőleg a IV-es 
sz. bányaüzemben dolgo
zott, mint körletvezető he
lyettes.

Az elmúlt évi bérpoliti
kai intézkedések során 
megszüntette vállalatunk a 
havi 1.100.— Ft alatti be
sorolásokat. A pótlékokat 
figyelembe véve tehát a 
minimális havi kereset 
1200 forint lett. A bér- 
fejlesztés nyomán a kise
gítő állományba tartozók 
átlagbére 5,6 százalékkal, 
a nem ipari dolgozóké pe
dig 3,8 százalékkal volt 
magasabb, mint az előző 
évben. Ez az intézkedés el
sősorban a dolgozó nőket 
érintette kedvezően.

J. K.
MUNKÁSSZÁLLÓ 

HÍREI
A ^Bányász alkotók ter

mében (C. IV. 30.) képző- 
művészeti előadássorozatot 
indít a Ságvári Művelődési 
Ház, a szállón lakó, képző
művész hajlammal rendel
kező alap- és továbbkép
zésére. A munkásszállón 
minden hét hétfőjén, este 
6 órakor kezdődő előadáson 
a szállólakók közül bárki 
résztvehet.

jelenkor-est
A munkásszállón szinte 

napirenden vannak a jobb- 
nál-jobb. nívósabb rendez
vények. Ezt a tényt húzza 
alá az az író-olvasó talál
kozó, ahol a közönség Pál 
József költővel, Szöllősi 
Kálmán íróval és Szeder
kényi Ervinnel, a Jelenkor 
főszerkesztőjével találkoz
hatott.

Az egész estet betöltő 
program színes, változatos, 
fordulatokban gazdag be
szélgetés volt inkább, sem
mint előadókra és hallga
tóságra bontott szokásos ta
lálkozó.

Szederkényi Ervin, a fo
lyóirat főszerkesztője a be
szélgetés során elmondotta: 
egyik fontos feladatuk az 
írók és költők felfedezése, 
támogatása. (Itt szeretném 
megerrílíteni bátorításukat, 
hogy vállalatunk fiataljai, 
akik versekkel, novellák
kal, esetleg regénnyel, drá
mával foglalkoznak szabad
idejükben, írásaikat elküld
hetik a „Jelenkor” pécsi 
címére). Nagyon sokan tud
nak manapság többé-ke- 
vésbé elfogadható írásokat 
felmutatni. Ez azonban még 

Jelenti azt, hogy az 
illető már írónak, vagy 
költőnek érezheti magát. 
Ha egy, vagy két írását 
mar publikálták is, még 
hosszú, kitartó munka és 
sok-sok jólsikerült írás kell 
ahhoz, hogy valaki az írás 
mestere, író, vagy költő

! lehessen.
i Az est hátralévő részé- 
' ben Pál József költő be- 
i szelt ausztriai utazásairól,
I melyek költészetében cik

A Janus Pannonius jubi
leumi év alkalmából Szabó 
István szállólakó fém-pla
kettet készített.

„Művészet hobbyból” cí
mű áprilisi kiállítás előze
teseként riportot készített 
a szállón dr. László Lajos 
és Krassó László.

A GTX (gőztaxi) néven 
I közismert gitár-együttes 
hangulatos Beat-koncertre 
készül Nagy Zoltán szálló
lakó vezetésével. Az együt
tes vokál-trióval kombinált 
műsorában a zenekarve
zető szerzeményeit is be
mutatják.

A Szálló önkormányzati 
Bizottsága február 24-én, 
este 6 órai kezdettel ren
dezi meg a szálló zsebszín
padán a Versbarátok Iro
dalmi Est-jét. A pécsi írók 
művei mellett helyet kap
nak az ércbányász versírók 
művei is.

A MUNKÁSSZÁLLÓ 
MOZIMŰSORA:

Február 18-án: Ragyogj, ra
gyogj csillagom. (Szinkronizált 
szovjet film).

Február 21-én: A nagy zsák
mány. (Szinkronizált francia 
film).

Február 25-én: Végre hétfő. 
(Magyar film).

Február 28-án: Nincs jobb a 
rossz időnél. (Szinkronizált 
bolgár film).

M. J.

HALÁLOZÁS
SÜTŐ GYULA

mozdonyvezető 1972. 
január 28-i, bányaüze
mi balesetből eredően 
1972. február 10-cn el
hunyt. Emléket kegye
lettel megőrizzük.

lusként jelentkeznek. Ezt 
követően felolvasta „Egy 
magyarnak..c. versét.

Szöllősi Kálmán író arat
ta a legnagyobb közönség- 
sikert, ami érthető, hiszen 
az emberek szeretnek ne
vetni és Szöllősi Kálmán 
kielégítette ezt az igényt.

A beszélgetés után az 
Irodalmi Színpad tagjai ad
tak ízelítőt a „Jelenkor”- 
ban megjelent írásokból.

Bornemissza József

MECSEKI ÉRCBÁNYÁSZ

A Mecseki Ércbányászati Váll. 
dolgozóinak lapja. 
Felelős szerkesztő:

Tóth Béla 

Szerkesztő:
Ragoncsa János

Szerkesztőség: 
Munkásszálló A épület I. 5. 

(Pécs, III., Hajnóczy u. 35.)
Telefon: 14-61 Vállalati: 147 

Kiadja:
a Baranya megyei Lapkiadó V.

Felelős kiadó:
Braun Károly 
Telefon: 15-32, 15-33

Előfizethető
a szakszervezeti bizalmiaknál. 
Előfizetési díj egy évre 12,— Ft

MEGJELENIK
KÉTHETENKÉNT

MEV Nyomda
Felelős vez.: Dr. Hangos Lajos
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